
Nikt nie chce
pomóc
Od ponad roku mieszkańcy ul. 
Mostowej i Małcużyńskiego 
protestują przeciwko lokali-
zacji dwóch masztów sieci 
telekomunikacyjnych w oko-
licy, gdzie mieszkają. Instala-
cja przy ul. Mostowej już stoi, 
druga jest w trakcie budowy.
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Bardzo ważna
inwestycja
Wyremontowana droga
i chodniki oraz zmoderni-
zowana hydrofornia w Ma-
zowieckim Szpitalu Specja-
listycznym to efekt dwóch 
zrealizowanych w ramach 
Budżetu Obywatelskiego 
Mazowsza projektów. Na ten 
cel samorząd województwa 
przekazał prawie 2 mln zł.
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Wspaniały sezon
Tysiące uczestników, setki 
przejechanych kilometrów, 
propagowanie zdrowego try-
bu życia i wspaniała zabawa 
– stowarzyszenie Co Za Jazda! 
i Rekord Grupa Mediowa pod-
sumowały w ubiegłą środę ko-
lejny już sezon rowerowych 
wypraw.

str. 6
Mamy czym
się chwalić
Olga Górska za „Nie wszyscy 
pójdziemy do raju” w kategorii 
książka literacka i Piotr Sadzik 
za „Regiony pojedynczych 
herezji” w kategorii książka 
naukowa/popularnonauko-
wa – to laureaci tegorocznej 
edycji Nagrody Literackiej 
Miasta Radomia.

str. 7
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Zimowe świętowanie
Fot. Szymon Wykrota

Ponadstumetrowy tunel świetlny na ul. Żeromskiego jest już prawie gotowy. Świąteczne ozdoby pojawiają się także 
na miejskich latarniach. Jak co roku nie zabraknie świetlnych figur: Mikołaja na motocyklu, misia z prezentem, kare-
ty, bombki oraz napisu I LOVE RADOM. Uruchomienie iluminacji planowane jest na środę, 6 grudnia.

R E K L A M A
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Piątek, 1 grudnia
  O zimowym świętowaniu 
w Kamienicy Deskurów. Podłaźnicz-
ka, chanukija, radziuszki czy tamburi-
ny… Za tymi enigmatycznymi hasłami 
kryje się fascynujący świat zimowego 
świętowania i radości związanej z tym 
wyjątkowym okresem. W Kamienicy 
Deskurów będzie można oglądać wy-
stawę pozwalającą poznać i zrozumieć 
sposób celebrowania tych dni przez 
mieszkających w Radomiu przedstawi-
cieli różnych wyznań i kultur. Wernisaż 
ekspozycji „Bliscy – Dalecy. O zimowym 
świętowaniu” zaplanowano na godz. 17. 
Wstęp wolny.

 Nowa wystawa w Elektrowni.
Mazowieckie Centrum Sztuki Współ-
czesnej „Elektrownia” zaprasza o godz. 
18 na wernisaż wystawy Grupy naN, not 
a Number (Alicja Panasiewicz, Adam 
Panasiewicz) -„Ś//Ć światłociemń”. 
Grupa not a Number powstała w 2015 
roku w oparciu o wspólne doświad-
czenia artystyczne; tworzący ją artyści 
zajmują się głównie działaniami wyko-
rzystującymi język współczesnych me-
diów. Not a Numer (NaN), nie-liczba, 
to numeryczny typ danych oznaczający 
niezidentyfikowaną lub niereprezento-
walną wielkość.

 Jacek Celuch w Filii nr 6 MBP.
O godz. 18 w Filii nr 6 Miejskiej Biblio-
teki Publicznej (ul. Kusocińskiego 13) 
rozpocznie się wernisaż wystawy Jana 
Marka Celucha „Drzewotwór – prace 
w drewnie”. Celuch urodził się w 1947 
roku w miejscowości Boiska Kolonia 
blisko Solca nad Wisłą. Swoją przygo-
dę z twórczością rzeźbiarską rozpoczął 
jeszcze w latach 70. Miał indywidualne 
wystawy w Lipsku, Ostrowcu, Puławach 
i Lublinie. Jego prace wystawiane były 
również w Niemczech, Anglii i Kana-
dzie. Tworzy pojedyncze rzeźby figu-
ralne, sceny rodzajowe, płaskorzeźby 
oraz przedmioty i meble. Wstęp wolny.

Sobota, 2 grudnia
 Święta na warsztacie: drewniane 
domki. MOK „Amfiteatr” (ul. Da-
szyńskiego 5) zaprasza o godz. 14 i 17 
na warsztaty. Uczestnicy wspólnie wy-
konają ozdobne drewniane domki. Te 
piękne, własnoręcznie zrobione deko-

racje, będzie można podarować komuś 
bliskiemu, postawić na świątecznym 
stole lub wykorzystać jako wieszak na 
klucze. W cenie warsztatów – materiały 
do wykonania prac. Zajęcia przeznaczo-
ne są dla dzieci od 6. roku życia wraz 
z opiekunami. Bilety: 50 zł (wykonanie 
1 domku) dostępne na www.biletyna.pl. 
Wejściówkę można też kupić w dniu wy-
darzenia w kasie przy ul. Daszyńskiego 
5 (płatność wyłącznie gotówką). 

 Zabawa andrzejkowa. Dim Kul-
tury „Idalin” zaprasza o godz. 17 na 
zabawę andrzejkową. Wstęp – 50 zł od 
osoby. Liczba miejsc ograniczona. Obo-
wiązuje wcześniejsza rezerwacja.

Niedziela, 3 grudnia
 Wkręć się w sztukę: T jak Toma-
szewski. MOK „Amfiteatr” zaprasza 
o godz. 10 i 12 na warsztaty familijne. 
Tomasz Tomaszewski to wybitny pol-
ski fotograf i pedagog, który na stałe 
współpracuje z magazynem „National 
Geographic”. Pan od Plastyki opowie 
o działaniu aparatu fotograficznego 
i o tym, jak ważny jest wybór odpowied-
niego obiektywu. Udział w wydarzeniu 
będzie okazją do fotograficznych ćwi-
czeń, a każdy z uczestników otrzyma 
na pamiątkę wykonaną przez siebie fo-
tografię. Bilety: 20 zł – pojedynczy, 40 
zł – rodzinny (1 dziecko + 1 dorosły) są 
dostępne na www.biletyna.pl. Wejściów-
kę można też kupić w dniu wydarzenia 
w kasie przy Daszyńskiego 5 (płatność 
tylko gotówką).

 Kwartet Galicyjski w Czarnolesie.
Muzeum Jana Kochanowskiego w Czar-
nolesie zaprasza o godz. 16 na koncert 
Kwartetu Galicyjskiego. Artystki, wy-
korzystując klasyczne instrumentarium 
smyczkowe, przeniosą słuchaczy w mu-
zyczny świat klasycznych kompozycji, 
a także w rejony inspirowane motywami 
ludowymi. Kwartet Galicyjski powstał 
w 2013 roku w Nowym Sączu. Tworzą 
go absolwentki Uniwersytetu Muzycz-
nego Fryderyka Chopina w Białymsto-
ku i Akademii Muzycznej w Krakowie. 
Bilety w cenie 30 zł do nabycia w kasie 
muzeum. Na uczestników koncertu po 
występie będzie czekał słodki poczęstu-
nek i aromatyczna kawa. 

NIKA
R E K L A M A

Akcja prowadzona będzie w godz. 
10-14 na    parkingu przy Urzędzie 
Miejskim w Radomiu u zbiegu ulic 
Kilińskiego i Staszica.

W ramach akcji będą przyjmowane 
suche i czyste: kartony (oprócz karto-
nów po napojach), tektura, papier pa-
kowy, papier szkolny i biurowy, gazety 
i czasopisma niepowleczone lakierem 
i folią, książki i zeszyty bez twardych 
i powlekanych okładek, a także duży 
i mały sprzęt elektryczny i elektro-
niczny pochodzący z gospodarstw 
domowych. Na uczestników wydarze-
nia będą czekać drobne upominki.

Głównym celem akcji jest zwięk-
szenie ilości zebranych selektywnie 
odpadów na terenie Radomia w celu 
osiągnięcia nałożonych przepisami 
prawa poziomów recyklingu.

CT

Zbiórka
makulatury
W sobotę, 2 grudnia odbędzie się kolej-
na zbiórka makulatury oraz zużytego 
sprzętu elektrycznego i elektronicznego.

BEZPŁATNY TYGODNIK DLA RADOMIA I REGIONU

Radom, ul. Okulickiego 39; II p.; tel. 48 360 25 25
Reklama „7 Dni”, Radio Rekord, CoZaDzień.pl, TV Dami
RadomLed – ekrany ledowe, 875 tablic reklamowych 
w windach i na klatkach schodowych: tel. 519 119 513, 
reklama@radiorekord.pl

Dyrektor wykonawczy Rekord Grupy Mediowej: Krzysztof Domagała
Redaktor naczelna Rekord Grupy Mediowej: Milena Majewska
Kierownik redakcji: Iwona Kaczmarska
Skład: Kamil Fiodorow, Łukasz Rokita
Dziennikarze: Michał Kaczor, Łukasz Kościelniak, Michał Nowak, Weronika Sadowsk, Wiktoria Stefańska
Projekt gra� czny: 7 Dni
Nakład: 10 tys. egzemplarzy

Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za treść reklam i ogłoszeń
Wydawca: Rekord Grupa Mediowa Sp. z o.o., ul. Okulickiego 39, 26–600 Radom

Druk: POLSKAPRESSE sp. z o. o. Drukarnia w Sosnowcu ul. Baczyńskiego 25a, 41-203 Sosnowiec-Milowice

ISSN
 1895–8451

T Y G O D N I K

Odcinek półfinałowy, w którym 
jury wybrało finalistów Co Za 
Talent!, za nami. Ostatnie słowo, 
jak zawsze, należało do widzów. 
Czwartą dziką kartę otrzymała 
Zosia Dusza, która skradła ich 
serca piosenką „Para” autorstwa 
Natalii Szroeder. Zdobyła 52,8 
proc. głosów. Zosia ma 13 lat i jest 
uczennicą PSP nr 4 w Radomiu. 

Jej pasją, oprócz śpiewu, jest jazda 
konna i czytanie książek. Fina-
listka zeszłorocznej edycji Co Za 
Talent!, zajęła też trzecie miejsce 
w konkursie „Idolek” w Pionkach.

Kolejny odcinek naszego 
programu, w którym zobaczycie 
występy całej finałowej czternast-
ki, możecie oglądać do czwartku, 
7 grudnia w TV Dami i na portalu 
CoZaDzien.pl. Każdy z finalistów 
ma teraz okazję otrzymać nagrodę 
publiczności. Głosowanie rusza 
dziś (piątek, 1 grudnia).

Oto lista uczestników, którzy 
już 10 grudnia zaprezentują swoje 
umiejętności podczas wielkiego 
finału w Zespole Szkół Muzycz-
nych im. Oskara Kolberga: Nikola 
Adamczyk, Katarzyna Chałdaś, 
Kinga Dąbrowa, Natalia Ka-
czor, Wioletta Kwapisz, Natalia 
Piwońska, Oliwia Rybińska, 
Milena Szymańska, Antoni Rutka, 
kwartet wokalny: Gracjan Rychlic-
ki, Nikola Zawisza, Ania Kurys 
i Karol Łęcki, Klaudia Drab, Ali-
cja Nalewajko, Oliwia Włodarczyk 
i Zosia Dusza.

MM

Ostatnia
dzika karta
Zosia Dusza zdobyła czwartą, ostatnią 
dziką kartę i tym samym znalazła się 
w finale X edycji Co Za Talent!.
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2 grudnia mija 11 rocznica śmierci 
Marii Fołtyn – urodzonej w Rado-
miu znakomitej polskiej śpiewaczki 
i reżyserki operowej, założycielki 
i prezeski Towarzystwa Miłośników 
Muzyki Moniuszki. Z tej okazji Fun-
dacja im. Marii Fołtyn we współ-
pracy z radomskim Towarzystwem 
Muzycznym i Zespołem Szkół Mu-
zycznych im. Oskara Kolberga po-
stanowiła zorganizować konkurs wo-
kalny. Przeznaczony jest dla uczniów 
i absolwentów wydziałów wokalnych, 
uczących się emisji głosu w szko-
łach artystycznych II stopnia, nie-
będących jednocześnie studentami 
wydziałów wokalnych na wyższych 

uczelniach. W konkursie dopuszczo-
ny był także udział osób uczących się 
śpiewu prywatnie, do 26. roku życia.

W czwartek, który był pierwszym 
dniem zmagań, odbyły się przesłucha-
nia. Dzisiaj (piątek, 1 grudnia) także 
zaplanowano przesłuchania, a o godz. 
9.30 – seminarium „Muzyka wokalna 
S. Moniuszki”. W sobotę o godz. 17 
rozpocznie się koncert laureatów i ju-
rorów I Ogólnopolskiego Konkursu 
Wokalnego im. Marii Fołtyn. Wszyst-
kie wydarzenia – w sali koncertowej 
Zespołu Szkół Muzycznych. Wstęp na 
koncert płatny.

NIKA

Konkurs wokalny
Do soboty potrwa I Ogólnopolski Konkurs Wokalny im. Marii Fołtyn. 
Zgłosiło się doń ponad 50 osób.

K o n k u r s 
p l a s t y c z n y 
„Moje wyma-
rzone święta” 
og łos i ł  pod 
koniec ubie-
g ł e g o  r o k u 
Powiatowy In-
stytut Kultu-
ry. Laureatw 
poznaliśmy 11 
grudnia podczas 
I Powiatowe-
go Jarmarku 
Bożonarodze-
niowego w Bielisze. 
W kategor i i 
k l a s  0 - I I I 
z w y c i ę ż y ł a 
Marysia Koz-
dra z gminy 
Z a k r z e w , 
u c z e n n i c a 
Specjalnego 
Ośrodka Szkolno-Wychowawczego 
dla Dzieci Niesłyszących im. Marii 
Grzegorzewskiej w Radomiu.

– Urzekła nas ta kartka i przyzna-
liśmy jej pierwsze miejsce w zasadzie 
bez dyskusji. Dopiero później dowie-
dzieliśmy się, że malując ją Marysia 
musiała pokonać dodatkowe trudno-
ści, których nie doświadczyli pozostali 
uczestnicy – mówi Renata Metzger, 
dyrektor Powiatowego Instytutu Kul-
tury. – Praca nas naprawdę zachwy-
ciła, postanowiliśmy więc ją wydać, 
w formie kartki bożonarodzeniowej. 
Oczywiście, jeśli opiekunowie Marysi 
będą zainteresowani.

Byli i kartka jest już gotowa. Jej 
premierę zaplanowano na środę, 6 
grudnia na godz. 11 w Gminnej Bi-
bliotece Publicznej z Zakrzewie, któ-
ra była partnerem ubiegłorocznego 

w ydarzenia. 
Na uroczystą 
prezentac ję 
pracy Marysi 
Kozdry zosta-
li zaproszeni 
m.in. staro-
sta powiatu 
radom sk ie -
g o  Wa l d e -
ma r  Trel k a 
i wójt gminy 
Z a k r z e w 
Leszek Mar-
gas, a także 
w s p ó ł or g a -
nizatorzy II 
Powiatowego 
J a r m a r k u 
B o ż o n a r o -
dzeniowego: 
wój t  g m i ny 
W o l a n o w a 
E w a  M a r -

kowska-Bzducha oraz przedstawiciele 
Gminnego Centrum Kultury i Biblio-
teki w Wolanowie. Będą też uczniowie 
zakrzewskiej podstawówki.

 Ponieważ to 6 grudnia, pojawi się 
także Mikołaj – zapewnia Renata 
Metzger. – Zapraszamy oczywiście 
wszystkich mieszkańców. Zwłaszcza, 
że tego dnia poza uroczystą premierą 
kartki świątecznej czekać nas będzie 
praca. Zaczniemy otóż przygotowywać 
wspólnie ozdobny łańcuch, który za-
wiesimy na choince ustawionej na sce-
nie podczas II Powiatowego Jarmarku 
Bożonarodzeniowego.

Jarmark odbędzie się w niedzielę, 
10 grudnia na terenie Publicznej Szko-
ły Podstawowej w Sławnie w gminie 
Wolanów.

NIKA

Wyjątkowe mikołajki
Na uroczystą premierę bożonarodzeniowej kartki zaprasza w środę, 6 grudnia 
do Gminnej Biblioteki Publicznej w Zakrzewie Powiatowy Instytut Kultury.
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Jedno ma się specjalizować w dzie-
dzinie automatyki przemysłowej 
i funkcjonować w pomieszczeniach 
Centrum Kształcenia Zawodowego 
i Ustawicznego przy ul. Kościuszki. 
Drugie, powstające w Zespole Szkół 
Budowlanych, będzie szkoliło specjali-
stów z zakresu prac wykończeniowych. 
Na ostatniej sesji rada miejska przy-
jęła uchwały w sprawie utworzenia 
obu placówek. I w jednym, i w drugim 
miejscu trwają prace związane z przy-
gotowaniem pomieszczeń.

– To nasz kolejny krok, jeśli chodzi 
o rozwój kształcenia zawodowego 
w mieście. Już kilka lat temu wdro-
żyliśmy system kształcenia dualnego, 
dający uczniom możliwość łączenia 
nauki w szkole ze zdobywaniem 
praktycznych umiejętności u praco-
dawców – przypomina prezydent Ra-
dosław Witkowski. – Teraz tworzymy 
dwa branżowe centra umiejętności, 
z których oferty będą mogli korzystać 
uczniowie, studenci, a także nauczy-
ciele, wykładowcy i pracownicy branż.

Branżowe centra umiejętności będą 
prowadzić szkolenia zawodowe, które 
mają uzupełnić dotychczasowe formy 
pozaszkolnego kształcenia ustawicz-
nego. Będą przygotowywały kadry 
oraz dopasowywały umiejętności 
i kwalifikacje przyszłych pracowników 
do wymogów rynku.

Dwa radomskie projekty uzyskały 
dofinansowania w kwocie ponad 26 
mln zł. Pieniądze są przeznaczone 
na adaptację pomieszczeń i zakup 
wyposażenia.

Pierwsze zajęcia w BCU są plano-
wane na początku przyszłego roku.

CT

Dla uczniów
i nauczycieli
Dwa branżowe centra umiejętności 
powstają w Radomiu.

  WERONIKA SADOWSKA

Podczas poniedziałkowej sesji 
radni mieli okazję zapoznać się 
z problemem. Na posiedzenie 
przyszło kilkunastu mieszkań-
ców. – Na chwilę obecną Samo-
rządowe Kolegium Odwoławcze 
nie przychyliło się do wniosku 
mieszkańców o uchyleniu decyzji 
pozwolenia na budowę, stwier-
dzając tym samym, że procedu-
ra przeprowadzona przez urząd 
miejski została wykonana w spo-
sób poprawny formalnie – tłuma-
czył Michał Michalski, sekretarz 
miasta. – Mieszkańcy składali 
również dwa wnioski do Głów-
nego Urzędu Nadzoru Budow-
lanego: o wstrzymanie budowy 
i o uchylenie pozwolenia na budo-
wę. Otrzymaliśmy jedynie pismo
z GUNB-u, w którym wyznaczo-
no termin rozpatrzenia sprawy na 20 
października. Nie dostaliśmy jeszcze 
informacji odnośnie podjętej decyzji.

Podczas obrad toczyła się burz-
l iwa dyskusja , w trakcie której 
mieszkańcy zaprezentowali swoje 
stanowisko. – Na przestrzeni dwóch 
kilometrów powstało sześć masz-
tów. Czy faktycznie istnieje tak 
duża potrzeba budowania instalacji 
tego typu tak blisko siebie? – mówił 
mieszkaniec ul. Mostowej. – My, 
mieszkańcy cały czas mamy wraże-
nie, że w tej sprawie nieustannie jest 
odbijana piłeczka. Zwracamy się do 

różnych instytucji i nikt nie chce 
nam pomóc. Ja tylko bardzo proszę 
o zaniechanie tej budowy i nieczy-
nienie więcej szkód mieszkańcom.

Mieszkańcy od roku nie pozostają 
bezczynni. Pod koniec lipca kilka-
dziesiąt osób brało udział w prote-
ście przeciwko budowie masztów. 
Zablokowali wówczas ul. Kielecką. 
Mieszkańcy uważają, że tłumacze-
nia władz miejskich o wyczerpaniu 
ścieżki administracyjnej nie są do 
końca prawdą.

– Jako radni jesteśmy oczywiście 
ponad podziałami wspólnie z miesz-

kańcami ul. Mostowej i Małcużyń-
skiego. Natomiast rozwiązanie tej 
sytuacji nie jest, niestety, w kręgu 
naszych możliwości. Maszt na ul. 
Mostowej powstał, ponieważ prawo-
mocne decyzje na to pozwoliły – po-
wiedziała nam Wioletta Kotkowska, 
przewodnicząca klubu radnych Ko-
alicji Obywatelskiej. – Prezydent 
naszego miasta podejmował dzia-
łania wspierające mieszkańców. Na 
ich prośbę m.in. skierował wniosek 
do SKO w sprawie odwołania inwe-
stycji, jednak został on odrzucony. 
Wszystko, co można było zrobić ze 

strony władz miasta, zostało 
wykonane.

Mieszkańcy zapewniają, że 
nie przestaną walczyć. Wszyscy 
są zmobilizowani do podjęcia 
wszelkich możliwych kroków, 
aby zatrzymać budowę drugie-
go masztu. – Wydaje mi się, że 
musimy trochę zmusić nasze 
lokalne władze do zapozna-
nia się z ustawą, która została 
zmieniona. W tym momen-
cie bardzo łatwo jest posta-
wić maszt, nie pytając nikogo 
o zgodę – stwierdziła jedna 
z mieszkanek ul. Mostowej.

Łukasz Podlewski, przewod-
niczący klubu radnych Prawa 
i Sprawiedliwości zapewnił, 
że radni zwrócą się do miasta 
o opublikowanie listy z lokaliza-
cją wszystkich masztów teleko-
munikacyjnych na terenie mia-

sta. – Usłyszeliśmy, że formalnych 
możliwości rozwiązania tej sprawy 
rada miejska już nie posiada, jednak 
w najbliższym czasie przygotujemy 
stanowisko wzmacniające protest 
mieszkańców – powiedział nam.

Na ten moment nie ma przepisów, 
które określałyby minimalną odle-
głość masztów telekomunikacyjnych 
od zabudowań. Mieszkańcy mówią, 
że nie są przeciwnikami rozwoju. 
Chcą tylko, by takie instalacje po-
wstawały w dużo większej odległości 
od domów. Swój sprzeciw argumen-
tują troską o zdrowie.

Nikt nie chce pomóc
Od ponad roku mieszkańcy ul. Mostowej i Małcużyńskiego protestują przeciwko lokalizacji dwóch masztów sieci teleko-
munikacyjnych w okolicy, gdzie mieszkają. Instalacja przy ul. Mostowej już stoi, druga jest w trakcie budowy. – Jesteśmy 
za rozwojem, ale nie za tym, żeby maszty powstawały przy naszych domach – przekonują.
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Zaprzysiężenie nowego rządu 
odbyło się w poniedziałek w Pałacu 
Prezydenckim. Andrzej Kosztow-
niak zastąpił na stanowisku ministra 
finansów Magdalenę Rzeczkowską.

Urodził się 31 marca 1976 roku 
w Radomiu. Ukończył ekonomię 
na Politechnice Radomskiej (2001) 
i prawo na Uniwersytecie Marii Cu-
rie-Skłodowskiej w Lublinie (2003). 
Po studiach pracował w Wyższej 
Szkole Handlowej w Radomiu, a od 
2004 w Prywatnej Wyższej Szkole 
Ochrony Środowiska. Od 2003 był 
zatrudniony także w dziale admi-
nistracyjnym Powiatowego Urzędu 
Pracy w Radomiu.

W 2006 roku został wybrany pre-
zydentem Radomia z Prawa i Spra-
wiedliwości i sprawował tę funkcję 

przez dwie kadencje. Ubiegał się po-
nownie o prezydenturę, ale przegrał 
z Radosławem Witkowskim.

W 2015 wystartował z listy PiS do 
Sejmu. Otrzymał 23 tys. 521 głosów, 
uzyskując tym samym mandat posła 
VIII kadencji. W 2019 z powodze-
niem ubiegał się o reelekcję; tym 
razem otrzymał 12 tys. 619 głosów. 
W wyborach w 2023 utrzymał man-
dat (z wynikiem 9 tys. 755 głosów).

Zgodnie z konstytucją premier ma 
14 dni na przedstawienie Sejmowi 
programu działania rządu. O udzie-
leniu lub nie wotum zaufania posło-
wie decydują bezwzględną większo-
ścią głosów w obecności co najmniej 
połowy członków Sejmu.

MK

Minister finansów
z Radomia

Andrzej Kosztowniak, poseł ziemi radomskiej z Prawa i Sprawiedliwości 
został ministrem finansów w nowym rządzie Mateusza Morawieckiego.

W tym roku uczestnicy zmagań 
musieli, w ciągu 150 minut, przygoto-
wać desery i potrawy wysokobiałko-
we. Bazą tych ostatnich musiała być 
szynka wieprzowa i kiszonka. Dania 
były oceniane przez jury w składzie: 

Maciej  Montelat ic , 
właściciel i szef kuch-
ni w restauracji Pasja, 
Bog usława Musia ł , 
menedżerka restau-
racji La Spezia oraz 
A n n a  Wa c h o w i c z , 
nauczycielka przed-
miotów zawodowych 
w radomskim ZSSiH.

– Patrząc na prace 
uczniów możemy my-
śleć z dumą i nadzie-
ją o radomskiej i nie 
tylko radomskiej ga-
stronomii – stwierdzi-
ła Anna Wachowicz, 
przewodnicząca jury.

Pieczona szynka nadziewana po-
rem, orzechami i grzybami podana 
z zapiekanką ziemniaczaną i surów-
ką z kiszonego pora i marchewki, 
a także kulki a’la tiramisu to dania, 
które podbiły serca jurorów. Wy-

grała Martyna Wiatrak, uczennica 
„Gastronomika”. – Byłam bardzo 
zestresowana, przez co było kilka 
mankamentów, ale oczywiście jestem 
niezmiernie szczęśliwa, że udało mi 
się zająć to pierwsze miejsce – po-
wiedziała nam zwycięzczyni.

Drugie miejsce przypadło Anto-
niemu Kozłowskiemu, także z ZSSiH 
w Radomiu, a trzecie – Konradowi 
Baturowi z Zespołu Szkół Ponad-
podstawowych w Białobrzegach.

Do konkursu uczniowie zgłasza-
li się wysyłając autorskie przepisy 
z dokładnymi gramaturami. W tego-
rocznej edycji wzięli udział ucznio-
wie Zespołu Szkół Spożywczych 
i Hotelarskich w Radomiu, Centrum 
Kształcenia Zawodowego i Usta-
wicznego w Pionkach i Zespołu 
Szkół Ponadpodstawowych im. Sta-
nisława Staszica w Białobrzegach.

WERONIKA SADOWSKA

Pieczona szynka nadziewana
Martyna Wiatrak, uczennica Zespołu Szkół Spożywczych i Hotelarskich w Radomiu wygrała X, jubileuszowy, Wo-
jewódzki Konkurs Kulinarny „Pasja smaków”. Finał został przeprowadzony w „Gastronomiku” w ubiegły czwartek.
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Karabinki wyprodukowane zostały 
przez Fabrykę Broni „Łucznik”, 
a uczelni przekazała je Fundacja 
Polskiej Grupy Zbrojeniowej. Dzięki 
nim studenci URad będą się mogli 
nauczyć obsługi broni i bezpiecznego 
zachowania na strzelnicy.

– To na razie cztery zestawy, ale 
myślę, że to początek dalszej współ-
pracy – mówił ew ubiegły czwartek, 
podczas uroczystego przekazania 
beryli Radosław Pypeć, dyrektor 
finansowy Fabryki Broni. – To idealne 
odwzorowanie karabinka szturmowe-
go używanego przez Wojsko Polskie. 
Studenci, którzy będą korzystać z tej 
broni, będą mogli „przesiąść się” 
na karabinek szturmowy, który jest 
używany w walce.

Ze szkoleń skorzysta blisko 700 
studentów prawa i bezpieczeństwa 
wewnętrznego. – Dzięki wsparciu Fa-
bryki Broni i Fundacji Polskiej Grupy 
Zbrojeniowej studenci będą mieli 
możliwość zdobywania praktycznych 
umiejętności. Drugi aspekt to wymiar 
społeczny, skupiający się na kształto-
waniu postaw proobronnych – zazna-
czył płk rezerwy Sławomir Gąsior, 
nauczyciel akademicki na Wydziale 
Prawa i Administracji Uniwersytetu 
Radomskiego. – Obecnie jesteśmy 
w trakcie przygotowywania strzelnicy 
w budynku uczelni.

Dr hab. inż. Wojciech Żurowski, 
prorektor ds. badań naukowych URad 
wyraził nadzieję, że współpraca z Fa-
bryką Broni będzie szersza. – Praw-
dopodobnie od przyszłego roku 
będziemy prowadzili kierunek technik 
służb mundurowych, więc taki sprzęt 
tym bardziej się przyda – zapewnił.

Natalia Pacek, studentka piątego 
roku prawa cieszyła się, że teraz 
będzie można zobaczyć i dowiedzieć 
się, w jaki sposób działają beryle i jak 
bezpiecznie się nimi posługiwać. – Bę-
dziemy mogli doświadczyć tego, 
o czym słuchamy na zajęciach – mówi-
ła. – To duży krok dla naszej uczelni.

Piotr Gałecki, student piątego roku 
prawa podziękował władzom uczelni 
za inicjatywę. – Studia powinny mieć 
także walor praktyczny; to jest szcze-
gólnie ważne dla kierunku bezpie-
czeństwo wewnętrzne i dzięki temu 
projektowi właśnie będziemy mogli 
tego doświadczyć – mówił.

Pneumatyczny karabinek treningo-
wy „beryl” jest szkoleniową odmianą 
karabinka szturmowego. Pozwala pro-
wadzić skuteczny ostrzał na odległość 
do 40 metrów.

WS

Karabinki
od fundacji
Cztery pneumatyczne karabinki tre-
ningowe „beryl” otrzymał Uniwersytet 
Radomski. Będą służyły do szkolenia 
studentów.

R E K L A M A
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  MICHAŁ KACZOR

W ubiegłym roku ocenie 
mieszkańców woj. mazowiec-
kiego poddano w BOM-ie dwa 
przedsięwzięcia dotyczące 
lecznicy na Józefowie. Moder-
nizacja ujęcia wody pitnej i bu-
dynku hydroforni w Mazowiec-
kim Szpitalu Specjalistycznym 
miała kosztować 976 tys. 620 
zł, a projekt „Modernizacja we-
wnętrznych dróg i chodników 
udostępnionych dla ludności na 
terenie Mazowieckiego Szpita-
la Specjalsitycznego Sp. z o.o. 
w Radomiu – droga wjazdu nr 
3 oraz drogi i place manewrowe 
przy Zakładzie Patomorfologii, 
Punkcie Szczepień oraz Punk-
cie Wymazów” wyceniono na 
974 tys. 570 zł. Oba pomysły zy-
skały akceptację głosujących i zostały 
przeznaczone do realizacji.

– To jest ukłon w stronę osób, któ-
re zdecydowały, jako mieszkańcy 
południowej części Mazowsza, że 
ten projekt zostanie zrealizowany 
w ramach Budżetu Obywatelskiego 
Mazowsza – mówił podczas ubiegło-
tygodniowego uroczystego zakoń-
czenia inwestycji wicemarszałek woj. 
mazowieckiego Rafał Rajkowski.

Zostały wymienione wyeksplo-
atowane urządzenia do f i ltracji 
i magazynowania wody. Jednym 
z priorytetów była studnia, której 
nie modernizowano od 1981 roku, 
a jest głównym źródłem wody pitnej 

dla pacjentów i zabezpiecza potrze-
by przeciwpożarowe szpitala. Dzię-
ki środkom z BOM udało się m.in. 
obniżyć zawartość żelaza w wodzie 
i tym samym zwiększyć jej walory 
smakowe i odżywcze. Efektem prac 
jest również umożliwienie dostar-
czania wody do sieci wodociągowej 
pod stałym ciśnieniem.

– Ta inwestycja jest bardzo waż-
na – szczególnie dla pacjentów, któ-
rzy tutaj przebywają – mówiła Bo-
żenna Pacholczak, prezes MSS.

W ramach drugiego projektu 
przebudowano znajdujący się w bar-
dzo złym stanie technicznym odci-
nek chodnika i drogę wjazdową nr 

3 przy szpitalu. Udało się wymienić 
nawierzchnię drogi i płyty chod-
nikowe, które zwiększą komfort, 
a przede wszystkim bezpieczeństwo 
dojazdu do nowo powstałego budyn-
ku rehabilitacji dla dzieci, punktu 
wymazów, punktu szczepień CO-
VID-19, Zakładu Patomorfologii, 
kuchni szpitalnej i pralni.

Przed nami piąta edycja BOM. 
Urząd marsza ł kowsk i zachęca 
do składania wniosków. – Zależy 
nam, żeby projektów było jeszcze 
więcej  – mówi Dawid Ruszczyk, 
dyrektor delegatury Urzędu Mar-
szałkowskiego Województwa Ma-
zowieckiego w Radomiu.

Bardzo ważna
inwestycja

Wyremontowana droga i chodniki oraz zmodernizowana hydrofornia w Mazowieckim Szpi-
talu Specjalistycznym to efekt dwóch zrealizowanych w ramach Budżetu Obywatelskiego 
Mazowsza projektów. Na ten cel samorząd województwa przekazał prawie 2 mln zł.
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Do młodego mieszkańca Rado-
mia zadzwonił w ubiegły piątek 
mężczyzna podający się za pracow-
nika banku. Oszust poinformował, 
że pieniądze na koncie radomiani-
na są zagrożone i aby je uratować, 
musi przelać je na konta technicz-
ne banku. Niestety, pokrzywdzony 
uwierzył w opowiedzianą historię. 
Zgodnie ze wskazówkami fałszywe-
go pracownika przelał kilkadziesiąt 
tysięcy złotych na dwa rachunki 
bankowe. Kilka tysięcy przekazał 
oszustowi, udostępniając mu kody 

mobilnej płatności. W ten sposób 
stracił 60 tys. zł.

– Apelujemy o rozsądek przy po-
dejmowaniu wszelkich decyzji finan-
sowych. Zawsze należy zweryfikować 
tożsamość dzwoniącej osoby. Każdą 
telefoniczną prośbę o przesłanie pie-
niędzy lub podanie danych do konta 
bankowego powinno się traktować 
jako próbę oszustwa – przestrzega 
Justyna Jaśkiewicz z Komendy Miej-
skiej Policji w Radomiu. – Pracowni-
cy banku nigdy nie proszą o podanie 
loginu i hasła do konta bankowego, 

ani kodu autoryzacyjnego SMS. Gdy 
usłyszymy tego typu historie, najle-
piej rozłączmy się, a po chwili sami 
skontaktujmy się ze swoim bankiem. 
Najlepiej osobiście w placówce ban-
ku zweryfikować usłyszaną historię. 
Pamiętajmy też, że oszuści często 
podszywają się pod inne numery 
telefonu. Miejmy świadomość, że 
połączenie pochodzące z numeru 
banku nie oznacza, że dzwoni do 
nas pracownik banku.

CT

Wyłudzili duże pieniądze
Młody mieszkaniec Radomia uwierzył w historię opowiedzianą przez fałszywego pracownika banku. Mężczy-
zna stracił ponad 60 tys. zł.

Teren pod budowę przystanku jest 
już gotowy. Wykonawca zdemontował 
stary wiadukt, w tym podporę, która 
znajdowała się między torami. – Ko-
lejno planowane jest wybudowanie 
podpór w międzytorzu, na których 
oparta będzie konstrukcja nowego 
wiaduktu. Prace przygotowawcze przy 
budowie peronu rozpoczną się na 
początku przyszłego roku – informuje 
Karol Jakubowski z PKP Polskich 
Linii Kolejowych.

Nowy przystanek ma ułatwić 
komunikację z Portem Lotniczym 
Warszawa-Radom. Przewidziano 
tu peron wyspowy dostosowany do 
potrzeb osób o ograniczonej możliwo-
ści poruszania się oraz dla pasażerów 
z ciężkimi bagażami, korzystających 
z lotniska. Dostęp z peronu na wia-
dukt drogowy będzie możliwy zarów-
no poprzez schody stałe i ruchome, jak 
również windy. Znajdą się tam także 
wiaty, ławki i poręcze do odpoczynku 
na stojąco oraz stojaki rowerowe.

Planowane zakończenie budowy 
peronu przy wiadukcie w ul. Żerom-
skiego to drugi kwartał 2025 roku.

MK

Przystanek
Radom Wschód
Rozpoczyna się budowa przystanku 
kolejowego Radom Wschodni pod 
wiaduktem na ul. Żeromskiego.

W ostatnim czasie w internecie 
pojawiły się fałszywe doniesienia 
dotyczące rzekomego wyrówna-
nia świadczenia wychowawczego 
z kwoty 500 zł do 800 zł za okres 
od sierpnia do końca tego roku. Do 
ZUS-u zgłaszają się klienci, którzy 
chcą w tej sprawie złożyć udostęp-
niany w mediach społecznościo-
wych wniosek.

Jak wyjaśnia ZUS, wysokość 
świadczenia wychowawczego do 
końca tego roku to 500 zł na każde 
dziecko do ukończenia przez 
nie 18. roku życia. Od 1 stycznia 
2024 świadczenie 500+ zmieni się 
w 800+. Nastąpi to automatycznie, 
bez konieczności składania wniosku. 
Po Nowym Roku uprawnieni otrzy-
mają wypłaty w nowej wysokości.

– Ostrzegamy przed fałszywymi 
wiadomościami rozsyłanymi przez 
oszustów w celu wyłudzenia danych. 
Nie należy klikać w podejrzane 
linki zarówno e-mailowe, jak 
i w wiadomościach SMS ani po-
bierać załączników niewiadomego 
pochodzenia – informuje Wojciech 
Ściwiarski, rzecznik prasowy ZUS 
w woj. mazowieckim.

CT

Wyrównania
nie będzie
Wyrównanie świadczenia 500+ do 
kwoty 800 zł to fałszywa informacja 
– ostrzega ZUS.
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  ŁUKASZ KOŚCIELNIAK

Przez prawie wiek było to miejsce 
tętniące życie, dziś budynek przy ul. 
Przedstacyjnej straszy przychodniów 
swoim wyglądem. Władze gminy 
od lat myślały o zagospodarowaniu 
obiektu, ale ciągle brakowało pienię-
dzy. Sytuacja się zmieniła 
jesienią 2021 roku, kiedy 
to samorząd woj. mazo-
wieckiego przyznał Grójco-
wi, w ramach Instrumentu 
Wsparcia Zadań Ważnych 
dla Równomiernego Roz-
woju Województwa Mazo-
wieckiego, 3 mln zł. Można 
było ogłosić przetarg. Pięć 
firm było zainteresowanych 
renowacją budynku dwor-
ca i zagospodarowaniem 
działki. Gmina wybrała 
warszawską Grupę KDM, 
która zażądała za zada-
nie nieco ponad 5,5 mln 
zł. Kilka dni temu została 
podpisana umowa z wyko-
nawcą.

– Nasz y m celem jest 
dostosowa n ie tego h i -
storycznego miejsca do 
potrzeb społeczności lo-
kalnej – mówi burmistrz 
Dariusz Gwiazda. – Dwo-
rzec kolejki wąskotorowej, 
ze względu na swoją bogatą 
historię, zasługuje na szczególną uwa-
gę. Priorytetem jest zachowanie jego 
unikalnego charakteru i klimatu, 
przy jednoczesnym dostosowaniu go 
do współczesnych standardów.

Władze miasta planują „stworzenie 
w tym miejscu przestrzeni kultural-
nej”. – Chcemy, aby dworzec kolejki 

wąskotorowej stał się miejscem chęt-
nie odwiedzanym, oferującym różno-
rodne wydarzenia artystyczne, wysta-
wy i spotkania autorskie oraz żeby był 
siedzibą pierwszego muzeum gminy 
Grójec – tłumaczy Dariusz Gwiazda.

Wyremontowany zostanie nie tyl-
ko budynek stacji, ale także stojąca 

w odległości ok. 50 metrów kolejowa 
wieża wodna. Zaplanowano także 
prace konserwatorskie zabytkowej 
obrotnicy lokomotyw, jedynej takiej 
na całym szlaku. Obrotnica to urzą-
dzenie służące do zmiany kierunku 
pojazdu, dokonywanej przez obró-
cenie platformy, na której ów pojazd 

stoi. Zagospodarowany zostanie 
także – na cele rekreacyjne – cały 
teren stacji.

St ac ja  kole jk i  wą skotorowej 
w Grójcu została utworzona w 1915 
roku. Miała dwa perony. Pochodzący 
z okresu międzywojennego budynek 
dworca pierwotnie miał poczekalnię 

i kasy. Później został zaadaptowany 
na mieszkania. Z kolei wieżę ciśnień 
wybudowano w czasie II wojny świa-
towej. To ostatnia wieża wodna na 
kolei grójeckiej.

Budowę kolejki grójeckiej roz-
poczęto w 1898 roku z inicjatywy 
warszawskiego krawca Eugeniusza 

Paszkowskiego. Paszkowski, choć 
był człowiekiem zamożnym, zdawał 
sobie sprawę, że jest to duża i kosz-
towna inwestycja, dlatego też dobrał 
sobie zamożnych wspólników: księcia 
Stefana Lubomirskiego i hrabiego 
Tomasza Zamoyskiego. Nieoficjal-
nie do spółki dołączył także cadyk 

Alter z Góry Kalwari i . 
Wybór trasy kolei nie był 
przypadkowy – w okoli-
cach znajdowały się zakła-
dy produkujące cegły (któ-
re były wówczas bardzo 
potrzebne warszawiakom 
budującym domy) i zakła-
dy przemysłowe, rozwijał 
się także ruch pasażerski. 
Trakcję konną zastąpiono 
parową. Trasa przebiega-
ła z Warszawy do Grójca, 
Góry Kalwarii i Konstan-
cina. W 1914 roku ruszyły 
pociągi z Warszaw y do 
Grójca. Na wiosnę 1915 
roku rosyjskie wojska kole-
jowe przystąpiły do budo-
wy torowiska w kierunku 
Nowego Miasta. Najwięk-
szy rozkwit kolej grójecka 
przeżywała w okresie mię-
dzywojennym.

W czasie II wojny świa-
towej kolejka stała się waż-
nym ogniwem zaopatrzenia 
warszawiaków w żywność. 

Większość wagonów pod podłogami 
miała zrobione przez kolejarzy w spe-
cjalne skrzynie, w których przewożo-
no produkty żywnościowe.

Grójecka Kolej Dojazdowa wozi-
ła pasażerów nieprzerwanie do roku 
1991, pociągi towarowe zniknęły 
pięć lat później.

Drugie życie dworca
GRÓJEC. Rusza remont prawie stuletniego budynku dworca kolejki wąskotorowej i kolejowej wieży ciśnień. W przyszłości 
mu tu być Jabłkowy Przystanek – przestrzeń kulturalna dla mieszkańców gminy. – Chcemy, aby dworzec kolejki wąsko-
torowej stał się miejscem chętnie odwiedzanym, oferującym różnorodne wydarzenia artystyczne, wystawy i spotkania 
autorskie – mówi burmistrz Dariusz Gwiazda.
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Prace przy budowie ujęcia wody 
pochłonęły 2,5 mln zł, z czego 
ponad 2 mln zł to dofinansowanie 
O samorządu woj. mazowieckiego.

– Dzisiaj powstanie tego ujęcia 
daje możliwość pozyskiwania do-
brej jakości wody. Poza tym będzie 
zaopatrywało więcej miejscowo-
ści, niż było zakładane, bo źródło 
okazało się bardzo wydajne, więc 
można się tylko cieszyć – mówi 
Rafał Rajkowski, wicemarszałek 
woj. mazowieckiego.

Na terenie gminy Lipsko jest duży 
problem z zawartością żelaza w wo-
dzie. Stąd taka inwestycja.

– Na pewno poprawi to jakość 
życia mieszkańców. Niestety, woda 
w studniach, które dziś są, nie 
nadaje się do picia. Po badaniach 
wiemy, że tutaj mamy wodę bardzo 
dobrej jakości. Z pewnością wpłynie 
to na ożywienie tego terenu. Będą 
powstawać nowe nieruchomo-
ści – przekonuje Jacek Wielorański, 
burmistrz Lipska.

W związku z uruchomieniem uję-
cia wody w Leszczynach planowane 
jest wyłączenie ujęcia w Katarzy-
nowie, gdzie jakość wody jest dużo 
gorsza. Woda ma trafiać na ten 
teren z Leszczyn.

Pieniądze na tę inwestycję pocho-
dziły z Programu Rozwoju Obsza-
rów Wiejskich na lata 2014-2020.

MK

Woda
dobrej jakości
GMINA LIPSKO. W Leszczynach zostało 
otwarte ujęcie wody. Dzięki temu 
dostęp do sieci wodociągowej zyskają 
północno-zachodnie obszary gminy.
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 – Dziękowaliśmy dziś naszym part-
nerom, dzięki którym jest nam łatwiej 
organizować wyprawy. To jest bardzo 
duża praca osób nie tylko z naszej 
firmy, ale też ratowników i policji, 
dbających o nasze bezpieczeństwo 
czy też partnerów i sponsorów – mówi 
Rafał Tatarek, prezes stowarzyszenia 
Co Za Jazda!. – Dziękujemy też gmi-
nom, które organizują dla nas miejsca 
spotkań na finiszu i kołom gospodyń 
za pyszności. Dzięki wspólnej pracy 
atmosfera jest niezapomniana.

W tegorocznym cyklu wypraw Co 
Za Jazda! udział wzięło w sumie 3 tys. 
uczestników, to dwa razy więcej niż 
ukończyło w tym roku Tour de Polo-
gne dla amatorów. W sumie przeje-
chaliśmy 380 km. – To był wspaniały 
sezon. Bardzo duża frekwencja. My-
ślę, że to ogromny sukces w tym kon-
tekście – twierdzi Stefan Tatarek, pre-
zes Radia Rekord, członek zarządu 
Radomskiej Grupy Mediowej. – A je-
śli weźmiemy pod uwagę, że Co Za 
Jazda! to właśnie promowanie zdro-
wego stylu życia poprzez jazdę na ro-
werze, a także integracja ludzi, którzy 
po prostu taką aktywność preferują, 
to można powiedzieć, że to wszystko 
wygląda bardzo dobrze. Z czego je-
steśmy ogromnie zadowoleni.

Gościliśmy kolejno w Skarysze-
wie, Jastrzębi, Jedlińsku, Policznie, 
Wierzbicy i Rzeczniowie, by na ko-
niec przejechać cały powiat radomski 
podczas wyprawy Co Za Jazda! Ultra 
na 106,2 km. Po drodze, podczas po-
stojów, gościły nas lokalne koła go-
spodyń wiejskich, częstując uczestni-
ków przepysznymi specjałami.

– Na każdej wyprawie organizuje-
my konkurs wiedzy bezpieczeństwa 
ruchu drogowego. Staram się doje-
chać na każdy finał, by móc przepro-
wadzić ten konkurs – zdradził Marcin 
Ciężkowski, dyrektor Wojewódzkiego 
Ośrodka Ruchu Drogowego w Ra-
domiu. – Doposażamy w ten sposób 

uczestników w kaski. No i setki, setki 
odblasków, które też rozdajemy pod-
czas wypraw Co Za Jazda!.

Organizowane przez stowarzy-
szenie wycieczki rowerowe na sta-
łe wpisały się w kalendarz imprez 

w Radomiu i regionie. – Jest to coś 
niesamowitego! Bo oprócz oczywi-
ście aspektu sportowego i aktywnego 
spędzania wolnego czasu przez do-
rosłych i dzieci – bo tu całe rodziny 
biorą udział – stworzyła się pewnego 
rodzaju bardzo fajna społeczność. 
Można powiedzieć, że taka rodzi-

na Co Za Jazdy – zauważył Dawid 
Ruszczyk, dyrektor delegatury Urzę-
du Marszałkowskiego Województwa 
Mazowieckiego w Radomiu.

Już od dziesięciu lat cyklicznie, 
od wczesnej wiosny do późnej jesie-

ni, w drugą niedzielę miesiąca ro-
werzyści, w peletonie liczącym setki 
uczestników wybierają się na wspól-
ne wyprawy, żeby podziwiać piękno 
ziemi radomskiej i aktywnie spędzać 
czas. – Największe wyzwania były 
podczas jazd terenowych. Trasy wy-
znaczone przez pana Rafała dawały 

kopa – przyznał pan Leszek, uczest-
nik wypraw i członek grupy „Borsu-
ki”. – Najfajniejsza w tym roku była 
jazda do Czarnolasu.

Panu Arturowi, także uczestniko-
wi CZJ i członkowi grupy „Borsuki” 

najbardziej dała w kość Co Za Jaz-
da! Ultra. – Szczególnie, kiedy gdzieś 
tam prawie zgubiłem koło i znala-
złem coś w piachu. Tak że bardzo 
dziękujemy panu Rafałowi – stwier-
dził.

Kolejny już raz o bezpieczeństwo 
uczestników zadbali ratownicy me-
dyczni ze Środowiskowo-Lekarskie-
go Wodnego Ochotniczego Pogoto-
wia Ratunkowego. – Nasze działania 
podczas wypraw to nie tylko ratow-
nictwo i udzielanie pierwszej po-
mocy czy prowadzenie punktu me-
dycznego. To również wspomaganie 
chociażby przejazdu peletonu przy 
współpracy z Komendą Miejską Poli-
cji – przypomina Arkadiusz Gradow-
ski, prezes Środowiskowo-Lekarskie-
go WOPR. – Nasi ratownicy mają 
uprawnienia do kierowania ruchem 
i niejednokrotnie również wspoma-
gają jego płynność.

Podczas gali nie zabrakło po-
dziękowań dla uczestników w y-
praw. Szczególnie dla Krzysztofa 
Orłowskiego, stałego bywalca cyklu 
wycieczek, który walczy z ciężką 
chorobą i nie mógł być obecny na 
spotkaniu. – Pan Krzysztof potrze-
buje teraz naszego wsparcia, jak naj-
więcej pozytywnej energii. Życzymy 
mu powrotu do zdrowia i czekamy 
na spotkanie na kolejnej wyprawie 
– mówi Stefan Tatarek.

W czasie tego cyklu wypraw Co Za 
Jazda!, uczestnicy wypili 1800 litrów 
wody, zjedli 6 tys. kromek chleba 
(gdyby je ułożyć jedna na drugiej, to 
dorównałyby wysokością Statui Wol-
ności) i zgrillowali wspólnie 600 kg 
kiełbasy.

Do zobaczenia za rok!

Wspaniały sezon
Tysiące uczestników, setki przejechanych kilometrów, propagowanie zdrowego trybu życia i wspaniała zabawa – stowarzyszenie Co Za Jazda! i Rekord 
Grupa Mediowa podsumowały w ubiegłą środę kolejny już sezon rowerowych wypraw. Były podziękowania dla wszystkich partnerów i uczestników.
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!SUPER CENA

Szynka od szwagra
Animex

1 kg

Majonez Hellmann’s
Unilever
405 ml, 3 rodzaje
cena za 1 litr = 23,44

1 szt.

1 szt.

a’la matjas

1 szt.

1 kg

Twaróg
sernikowy Primo
Zott
1 kg

1 szt.6 1 szt.

Nestlé
12 szt./16 szt., wybrane rodzaje
cena za 1 szt. = 1,84/1,38

1 opak.

!SUPER CENA

TYLKO 
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od 
do niedzieli 

1 kg
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Kawa w kapsułkach
Nescafé Dolce Gusto/Starbucks
Nestlé
12 szt./16 szt., wybrane rodzaje
cena za 1 szt. = 1,84/1,38

2199
1 opak.

!SUPER CENA
RADOMRADOMRADOM

leclerc.pl

święta
w dobrej

ceniecenie

Szynka od szwagra
Animex

2999
1 kg

1 szt.

CENA Z KARTĄ

1349
1 kg

Filety śledziowe
a’la matjas

1 szt.

CENA Z KARTĄ

699
1 szt

Twaróg
sernikowy Primo
Zott
1 kg

1 szt.

CENA Z KARTĄ

949
1 kg

Majonez Hellmann’s
Unilever
405 ml, 3 rodzaje
cena za 1 litr = 23,44
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300pkt - 10zł 500pkt - 20zł

1000pkt - 50zł 1500pkt - 100zł

Skanuj kartę Bonus i zbieraj punkty!Skanuj kartę Bonus i zbieraj punkty!
Lojalność popłaca przy codziennych zakupach!Lojalność popłaca przy codziennych zakupach!

22złzł ==11pktpkt



fot. Aleksandra Podlaska

Enea Czarni Radom w piątkowy wieczór podejmą 
Indykpol AZS Olsztyn.

W ramach dziewiątej kolejki PlusLigi siatkarze z Radomia po-
dejmą rywala z Warmii i Mazur, który jest dziewiąty w stawce. 
Początek spotkania w piątek, 1 grudnia o godz. 20.30 w hali 
Radomskiego Centrum Sportu. 

fot. Aleksandra Podlaska

Rywalem zespół ze środka tabeliRywalem zespół ze środka tabeli
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Powalczą o pierwsze punkty
Siatkarze Enea Czarnych w 
piątkowy (1 grudnia) wie-
czór podejmą Indykpol AZS 
Olsztyn. Podopieczni Pawła 
Woickiego liczą na pierw-
sze punkty w sezonie. 

Trzy ostatnie występy 
siatkarzy z Radomia w 
rozgrywkach PlusLigi mogą 
napawać optymizmem. Co 
prawda Czarni przegrali z 
potentatami, czyli Jastrzęb-
skim Węglem oraz Grupą 
Azoty ZAKSĄ Kędzierzyn-
-Koźle, a także z będącą w 
środku stawki ekipą PSG 
Stali Nysa, ale ich dyspozy-
cja w tych starciach była już 
zdecydowanie lepsza niż 
na początku sezonu. – Tak 
naprawdę dopiero teraz 
możemy porozmawiać o 
siatkówce. Możemy zacząć 
mówić o tym co funkcjo-
nuje i nad czym musimy 
pracować. Wcześniej nie za-
grywaliśmy w ogóle. Teraz 
zagrywka wygląda zde-
cydowanie lepiej. To daje 
energię do tego, żeby cały 
czas się rozwijać – mówił 
po meczu z ZAKSĄ Paweł 
Woicki, szkoleniowiec rado-
mian. 

W kolejnym starciu, w 
minioną niedzielę z PSG 
Stalą Nysa, radomianie byli 
blisko wywalczenia pierw-
szego punktu w sezonie. 
Postawili rywalom trudne 
warunki, mieli w tym meczu 
swoje szanse, ale ich nie 
wykorzystali. Mogli, a nawet 
powinni wywalczyć w tym 
starciu przynajmniej jeden 
punkt. Pierwszy w sezonie 
2023/24. – Jak dotąd mamy 
bardzo ciężki sezon. Wie-
my, że z każdym musimy 
walczyć i z nikim nie będzie 
łatwo. W Nysie czuliśmy, że 
mogliśmy zdobyć jakikol-
wiek punkt. Walczyliśmy jak 
równy z równym ze Stalą. 
Bardzo szkoda setów numer 
trzy i cztery, które rozstrzy-
gały się w końcówkach. W 
obu Nysa była lepsza. Mam 
nadzieję, że to był pierwszy 
i ostatni raz, gdzie wypusz-
czamy bardzo cenne punkty 
z naszych rąk. Uważam, 
że to my przegraliśmy te 
końcówki, a nie Nysa wygra-
ła – mówi Konrad Formela, 
przyjmujący Enea Czar-
nych – Przede wszystkim z 
trenerem Woickim skupia-
liśmy się na tym, żeby dużo 

rozmawiać i emocjonalnie 
podchodzić do meczów. 
Takim charakterem można 
dużo nadrobić – dodaje. 

Kolejnym rywalem „Wojsko-

wych” w hali Radomskiego 
Centrum Sportu będzie 
Indykpol AZS Olsztyn, czyli 
zespół, który w siedmiu 
spotkaniach czterokrot-
nie wygrywał i trzykrotnie 
przegrywał. W ostatniej 
serii gier ekipa z Warmii 

i Mazur gładko pokonała 
przedostatni w tabeli GKS 
Katowice, w setach do 18, 
16 i 16. – Mam nadzieję, 
że ta energia i charakter, 
które pokazaliśmy w Nysie, 

będziemy 
utrzy-
mywać 
do końca 
sezonu i 
zaczniemy 
w końcu 
sprawiać 
niespo-
dzianki i 
zdobywać 
punkty do 
tabeli, bo 
są nam one 
potrzebne 
jak tlen 
– mówi 
Konrad 
Formela. 

Początek 
meczu Enea Czarni Radom 
– Indykpol AZS Olsztyn w 
piątek, 1 grudnia o godz. 
20.30 w hali Radomskiego 
Centrum Sportu przy ul. 
Struga 63 w Radomiu.

Michał Nowak

GRUDNIOWE MECZE ENEA 
CZARNYCH RADOM:

9. kolejka: Enea Czarni 
Radom – Indykpol AZS 
Olsztyn. 
Piątek, 1 grudnia, godz. 
20.30

10. kolejka: Exact Systems 
Hemarpol Częstochowa – 
Enea Czarni Radom 
Czwartek, 7 grudnia, godz. 
15.45

11. kolejka: Enea Czarni 
Radom – Asseco Resovia 
Rzeszów
Poniedziałek, 11 grudnia, 
godz. 17.30

12. kolejka: GKS Katowice – 
Enea Czarni Radom
Piątek, 15 grudnia, godz. 
20.30

13. kolejka: Enea Czarni 
Radom – PGE GiEK Skra 
Bełchatów
Sobota, 23 grudnia, godz. 
20.30

Enea Czarni wspierają Kampanię Białej Wstążki

Podobnie jak w ubiegłym 
roku, siatkarze Enea Czar-
nych Radom przyłączają się 
do Międzynarodowej Kam-
panii Białej Wstążki, która 
ma na celu zatrzymania 
przemocy wobec kobiet. Na 
znak solidarności, radom-
ska drużyna podczas meczu 
z Indykpol AZS-em Olsztyn, 
będzie miała przypięte bia-
łe wstążki do meczowych 
koszulek.

Kampania Białej Wstążki 
to największa na świecie 
międzynarodowa kampania, 
mająca na celu zatrzymanie 
przemocy wobec kobiet. 

Akcja zorganizowana przez 
mężczyzn walczących z 
przemocą wobec kobiet 
jest prowadzona w ponad 
60 krajach. Jest skierowa-
na głównie do mężczyzn i 
chłopców, którzy przypinają 
białą wstążkę do ubrania.

Biała Wstążka jest sym-
bolem sprzeciwu wobec 
przemocy stosowanej przez 
mężczyzn wobec kobiet, a 
także osobistym zobowią-
zaniem noszącego ją męż-
czyzny, że nigdy nie będzie 
stosować, akceptować lub 
milczeć na temat przemocy 
wobec kobiet.

Powyższa akcja 
rozpoczęła się 
w 1991 roku 
w Kanadzie po 
tragicznych 
wydarzeniach z 
6 grudnia 1989 
r. w Montrealu, 
kiedy 25-letni 
Marc Lepine 
zastrzelił 14 stu-
dentek w budyn-
ku politechniki, 
jako protest by 
kobiety kończyły 
studia technicz-
ne i zabierały 
miejsca mężczy-
znom. Na masa-
krę zareagowała 
grupa mężczyzn, 
która zdecydo-
wała, że będzie 
zachęcać męż-
czyzn do mówie-
nia o przemocy 

wobec kobiet. W ciągu za-
ledwie sześciu tygodni 100 
tysięcy mężczyzn w Kana-
dzie założyło białą wstążkę, 
podczas gdy wielu innych 
podjęło debatę na temat 
przemocy wobec kobiet.

Kampania odbywa się w 
ramach 16 Światowych Dni 
Przeciwko Przemocy. Roz-
poczęła się 25 listopada w 
Międzynarodowym Dniu 
Przeciw Przemocy Wobec 
Kobiet. Koniec kampanii 
„Białej Wstążki” przypada 
10 grudnia w Międzynaro-
dowym Dniu Praw Człowie-
ka i podkreśla, że przemoc 

wobec kobiet jest łamaniem 
podstawowych praw czło-
wieka. Co roku w rocznicę 
tych wydarzeń uczestnicy 
Kampanii Białej Wstążki 
przypominają o wciąż zda-
rzających się przypadkach 
przemocy wobec kobiet i 
apelują o reagowanie na 
przemoc w otoczeniu. Sta-
tystyki pokazują, że pro-
blem ten istnieje i cały czas 
jest aktualny. Na 100 % 
założonych spraw w ramach 
Procedury Niebieskie Karty 
90% dotyczy przemocy 
skierowanej wobec kobiet. 
Dlatego ważne by o niej 

mówić, zatrzymywać ją i jej 
zapobiegać.
Ogólne założenia kampa-
nii międzynarodowej to 
zwrócenie uwagi na zjawi-
sko przemocy domowej, 
zachęcenie do mówienia i 
kształtowanie postaw kry-
tycznych wobec zjawiska, 
edukacja młodych ludzi, 
przede wszystkim mężczyzn 
na temat konstruktywnych 
sposobów wywierania wpły-
wu i rozwiązywania konflik-
tów, kształtowanie nowego 
pokolenia, które żyje bez 
przemocy, z szacunkiem i w 
zgodzie z innymi.

Zdjęcia: Adam Kurasiewicz

Fot. Aleksandra Podlaska
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I Turniej Bowlingowy Stowarzyszenia Czarni Radom

W sobotę (18 listopada) w 
kręgielni i restauracji Split 
Radom odbył się pierwszy 
oficjalny Turniej Bowlingowy 
Członków Stowarzyszenia 
Czarni Radom. – Dziękujemy 
wszystkim naszym sponso-
rom za wspólnie spędzony 
czas, wspaniałą zabawę i 
rywalizację. Cieszymy się, 
że wspólnie ze sponsorami 
możemy wspierać radom-
ską siatkówkę – powiedział 
Adam Kurasiewicz, kierownik 
ds. działu marketingu Stowa-
rzyszenia Czarni Radom. 

Triumfatorem zmagań został 
Michał Ruciak, team manager 
Enea Czarni Radom. Na dru-
gim stopniu podium stanął 
Tomasz Fidos, prezes firmy 
Humansoft, a na trzecim Ro-
bert Nowakowski, wiceprezes 
firmy Ster Radom.

– Tego typu wydarzenia mają 
na celu zintegrowania śro-
dowiska sponsorów i człon-
ków Stowarzyszenia Czarni 
Radom. Dziękujemy Split 
Radom za gościnę, doskonałe 
jedzenie i możliwość przepro-
wadzenia zawodów – dodaje 
Adam Kurasiewicz.

Członkostwo w Stowarzysze-
niu Czarni Radom wpisuje się 
w realizację założeń spo-
łecznej odpowiedzialności 
biznesu. Działanie na rzecz 
rozwoju siatkówki, dyscypliny 
sportu kojarzącej się z zaba-
wą i świetną atmosferą oraz 
wspieranie utalentowanych 
młodych ludzi ma ogromny 
wpływ na wykreowanie pozy-
tywnego wizerunku zrzeszo-
nych firm.

Zdjęcia: Adam Kurasiewicz
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W MIEŚCIE

24.11 -25.11.2023

Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.

ZESKANUJ
KARTĘPRZY KASIE

Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.

ZESKANUJ
KARTĘPRZY KASIE

Piwo Perła
Chmielowa Export
500 ml
cena za 1 l = 4,98/5,98

Najniższa cena z 30dni 
         przed obniżką =  27,49

Najniższa cena z 30dni 
         przed obniżką =  3,49

ZESKANUJ
KARTĘPRZY KASIE

W MIEŚCIEW MIEŚCIE

Płyn do mycia naczyń
Ludwik
900ml 
cena za 1 l = 6,65/ 7,77

ZESKANUJ
KARTĘPRZY KASIE

Pieczarki
1kg

Cena przed obniżką =  11,99

ZESKANUJ
KARTĘPRZY KASIE

Cena bez karty = 26,99

ZESKANUJ
KARTĘPRZY KASIE

Cena przed obniżką =  31,99

1 szt.

CENA Z KARTĄ

1799
1 szt

1 szt.

CENA Z KARTĄ

249
1 szt

Cena bez karty =  27,49 Cena bez karty =  2,99

Cena bez karty =  10,99

Cena bez karty =  5,99

1 szt.

CENA Z KARTĄ

599
1 szt

Cena bez karty =  7,99

Cena przed obniżką =  6,99

Najniższa cena z 30dni 
         przed obniżką =  6,99

Punkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminem
 Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.

ZESKANUJ
KARTĘPRZY KASIE

1/2 LITRA PIWA ZAWIERA 25 GRAMÓW CZYSTEGO ALKOHOLU ETYLOWEGO.

SPRZEDAŻ ALKOHOLU OSOBOM DO LAT 18 JEST PRZESTĘPSTWEM.

*wartość obniżki zależy od ceny regularnej produktu, rabat naliczany na kasie. Rabaty obowiązują bez konieczności zakupów za 39zł.

Punkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminem
 Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.

Punkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminem
 Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.

Skanuj kartę Bonus i zbieraj punkty!
Lojalność popłaca przy codziennych zakupach!Lojalność popłaca przy codziennych zakupach!

22złzł == 1pkt

Skanuj kartę Bonus i zbieraj punkty!Skanuj kartę Bonus i zbieraj punkty!

pktpkt

Punkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie 
z regulaminem.  Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.

15001500pktpkt -  - 100100złzł

500500pktpkt -  - 2020złzł

300300pktpkt -  - 1010złzł

Punkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminemPunkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminemPunkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminemPunkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminem
 Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK. Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK. Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK. Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.

PIĄTEK-SOBOTAPIĄTEK-SOBOTA
08.12 -10.12.2023

Ceny obowiązują przy zakupach za min 39zł.min 39zł. 
Do kwoty zakupów nie wlicza się poniższych produktów.   
Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.

NAJLEPSZE CENY W MIEŚCIE RADOM! ŚWIĘTA
w dobrej

cenie

z  kartą

ZESKANUJ
KARTĘPRZY KASIE

Punkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminemPunkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminemPunkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminem

*wartość obniżki zależy od ceny regularnej produktu, rabat naliczany na kasie. Rabaty obowiązują bez konieczności zakupów za 39zł.*wartość obniżki zależy od ceny regularnej produktu, rabat naliczany na kasie. Rabaty obowiązują bez konieczności zakupów za 39zł.

DEKORACJE I OZDOBY 
ŚWIĄTECZNE

*wartość obniżki zależy od ceny regularnej produktu, rabat naliczany na kasie. Rabaty obowiązują bez konieczności zakupów za 39zł.*wartość obniżki zależy od ceny regularnej produktu, rabat naliczany na kasie. Rabaty obowiązują bez konieczności zakupów za 39zł.

z  kartą

TALERZE

*wartość obniżki zależy od ceny regularnej produktu, rabat naliczany na kasie. Rabaty obowiązują bez konieczności zakupów za 39zł.*wartość obniżki zależy od ceny regularnej produktu, rabat naliczany na kasie. Rabaty obowiązują bez konieczności zakupów za 39zł.

z  kartą

ZESKANUJ
KARTĘPRZY KASIE

Płyn do mycia naczyń
Masło Extra 
Łaciate 82%
Mlekpol
200g
cena za 1 kg = 23,48/ 29,36

1 szt.

CENA Z KARTĄ

499
1 szt

Max. 3 szt z kartą

Pręga
wołowa
1kg

1 szt.

CENA Z KARTĄ

2499
1 kg

Max. 3 kg z kartą

1 szt.

CENA Z KARTĄ

999
1 kg

Max. 2 szt z kartą

Kawa mielona
Jacobs Kronung
500g
cena za 1 kg = 35,98/ 54,98

300pkt - 10zł 500pkt - 20zł

1000pkt - 50zł 1500pkt - 100zł

Skanuj kartę Bonus i zbieraj punkty!Skanuj kartę Bonus i zbieraj punkty!
Lojalność popłaca przy codziennych zakupach!Lojalność popłaca przy codziennych zakupach!

22złzł ==11pktpkt

BATERIEBATERIE



IV 1 GRUDNIA 2023REKLAMA

ZA KAŻDE ZAKUPY W E.LECLERC - ZYSKUJESZ

BO W E.LECLERC- CODZIENNIE SIĘ OPŁACA

WTOREK ŚRODA PIĄTEKCZWARTEK

Punkty zgromadzone na karcie Bonus, zamieniamy na rabat przy płatności na kasie zgodnie z regulaminem. Szczegóły w regulaminie dostępnym na www.radom.leclerc.pl i w POK.
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  WIKTORIA STEFAŃSKA

Do tegorocznej, ósmej, edycji Na-
grody Literackiej Miasta Radomia 
zgłoszono, przypomnijmy, 24 książki, 
z których jury nominowało sześć. W ka-
tegorii książka literacka to: „Nigdzie” 
Małgorzaty Boryczki, „Nie wszyscy 
pójdziemy do raju” Olgi Górskiej 
i „Nieuzasadnione poczucie szczęścia” 
Tomasza Tyczyńskiego, a w kategorii 
książka naukowa/popularnonaukowa: 
„Regiony pojedynczych herezji” Piotra 
Sadzika, „Powidoki codzienności” Ro-
cha Sulimy oraz „Zlikwidowane, prze-
kształcone, rozproszone. Nieistniejące 
biblioteki Radomia z lat 1839-2015” 
Marty Wiktorii Trojanowskiej.

Laureatów poznaliśmy w ubiegły 
czwartek. – Cieszymy się, że możemy 
pokazywać radomską kulturę, litera-
turę i chwalić się tym, co w Radomiu 
jest piękne, bo to wspaniałe miasto 

wspaniałych ludzi i wspaniałych tema-
tów do literatury – mówił prezydent 
Radosław Witkowski. – Cieszy także 
to, że Radom i okolice stanowią źródło 
inspiracji dla twórczości literackiej. Te 
książki naprawdę zasługują na uwagę 
i zachęcam do ich przeczytania.

W kategorii książka literacka na-
grodę zdobyła Olga Górska. „Nie 
wszyscy pójdziemy do raju” to jej de-
biut; nominowana była także w tym 
roku do Nagrody Literackiej im. Wi-
tolda Gombrowicza. – W przypadku 
tej książki sprawa jest oczywista, choć 
trudna – wymiar literacki, ale równo-
cześnie umiejętność wprowadzenia 
radomskich realiów w bardzo nowo-
cześnie, ciekawie i finezyjnie opo-
wiedzianą historię – powiedział nam 
przewodniczący jury prof. dr hab. Ar-
kadiusz Bagłajewski.

Jak napisali w uzasadnieniu no-
minacji jurorzy, „pisana w dwu per-

spektywach czasowych książka, dwu, 
chciałoby się rzec zapętleń świado-
mości i tożsamości, jest przejmują-
cą – i zarazem czułą – opowieścią 
o dziewczynie, która formuje swoją 
tożsamość między religijnym wzmo-
żeniem okresu dorastania i dojrzewa-
niem do ujawnienia swej seksualnej 
odmienności. Subtelna i zawadiacka 
w wielu fragmentach opowieść – roz-
pięta między dziecięcymi traumami 
a wspomnieniami szczęśliwego dzie-
ciństwa w niebanalnie ukazanej ro-
dzinie – wchłonęła w sobie dużo z kli-
matu ostatniej dekady XX stulecia 
i pierwszych lat XXI wieku”.

– Radom jest mi bliski, bo stąd po-
chodzę i identyfikuję się jako rado-
mianka, mimo że jako bardzo młoda 
osoba stąd wyjechałam. Można po-
wiedzieć, że na nowo odkrywam moje 
miasto – mówiła Olga Górska. – Dzi-
siejsza nagroda bardzo mnie cieszy 
nie tylko dlatego, że jest w moim mie-
ście, ale także dlatego, że dostałam ją 
w momencie, kiedy potrzebuję moty-
wacji do dalszego pisania.

Piotr Sadzik został laureatem w ka-
tegorii książka naukowa/popularno-
naukowa. – On napisał wybitną książ-
kę literaturoznawczą – przekonywał 
prof. Bagłajewski.

„Sadzika interesuje tak w sensie 
teoretycznym, jak analitycznym ob-
szar nieustającej zamiany miejsc, 
tworzenia i wytracania sensów, nie-
ustabilizowania i prób ujęcia tego, 
co płynne w rygor indywidualnej 
literackiej formy i formuły zarazem 
pisarstwa. Pięciu maranów polskiej li-
teratury nowoczesnej: Schulz, Lipski, 
Wittlin, Parnicki, Buczkowski znala-
zło w osobie badacza swego wybitne-
go interpretatora” – napisali jurorzy 
w uzasadnieniu nominacji. – „Mara-
nizm polski znalazł w osobie Piotra 

Sadzika swego interpretatora i przede 
wszystkim odkrywcę nieznanego lądu. 
To znaczące osiągnięcie naukowe”.

– Ta dzisiejsza nagroda ogromnie 
mnie cieszy; bardziej niż inne, bo do-
cenienie w miejscu, w którym było się 
jako dzieciak i nastolatek, smakuje 
inaczej. Radom jest mi bardzo bliski, 
tu m.in. odkrywałem książki – zdra-
dził laureat. – Co prawda, nazwa 
„Radom” pojawia się w mojej książce 
tylko raz, niemniej to właśnie z tego 

miasta wykluwa się cała opowieść.
Każdy z laureatów otrzymał pamiąt-

kową statuetkę i czek w wysokości 10 
tys. zł. Prezydent Radomia już zapo-
wiedział, że od następnej edycji laure-
aci Nagrody Literackiej Miasta Rado-
mia otrzymywać będą po 20 tys. zł.

Na zakończenie gali wystąpił Ze-
spół Bastarda Trio. Artyści zaprezen-

towali najsłynniejsze tematy filmowe 
polskich kompozytorów – Warsa, Ko-
medy, Kilara, Preisnera, Serockiego, 
Pendereckiego, Kazaneckiego, Ka-
szyckiego, Lorenca i Matuszkiewicza.

– Cieszę się, że wygrały książki bar-
dzo związane z Radomiem. Ale cie-
szy także to, że mamy wielu twórców 
piszących w naszym mieście, którzy 
są także dostrzegani na arenie ogól-
nopolskiej – mówi Przemysław Czaja, 
dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicz-

nej, która jest organizatorem nagro-
dy. – Olga na podstawie nagrodzonej 
książki wystawia w Kielcach spektakl. 
Piotr natomiast był nominowany do 
większości nagród literackich w kra-
ju. Mamy czym się chwalić, z czego 
cieszyć i co wspierać. Taka też jest 
rola biblioteki, żeby wspierać naszych 
lokalnych twórców.

Mamy czym się chwalić
Olga Górska za „Nie wszyscy pójdziemy do raju” w kategorii książka literacka i Piotr Sadzik za „Regiony pojedynczych herezji” w kategorii książka nauko-
wa/popularnonaukowa – to laureaci tegorocznej edycji Nagrody Literackiej Miasta Radomia. Galę, która odbyła się w ubiegły czwartek w Zespole Szkół 
Muzycznych, uświetnił występ Bastarda Trio.
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R E K L A M A

Spacerkiem po mieście
Plac Kazimierza Wielkiego

Jeden z najstarszych w Radomiu. Już w średniowieczu, po lokacji Nowego 
Radomia przez króla Kazimierza Wielkiego, tuż za bramą lubelską powstał 
ważny węzeł drogowy. Zbiegały się tu trzy trakty. Najważniejszy był ten z Rusi 
przez Chełm i Lublin, ale kupcy przemieszczali się tędy także z Kozienic oraz 
z Tarczyna i Grójca. Mówiło się o nim plac przedbramny. W okresie staro-
polskim, w XVI-XVII stuleciu, był prawdopodobnie dużo większy niż obec-
nie – w swoich granicach miał zarówno klasztor benedyktynek, jak i klasztor 
bernardynów. Zbliżony do obecnego kształt plac na przedmieściu lubelskim 
zyskał w XVIII wieku, a ostateczne zabudowany został w pierwszej połowie 
XIX. Wtedy to rozebrano mury miejskie i postawiono kamienice w pierzei 
między ul. Rwańską i Szewską. U zbiegu obecnej ul. Żeromskiego i Wałowej 
okazałą, klasycystyczną kamienicę wybudował Kociubski, neoklasycystyczna 
zabudowa pojawiła się także przy ul. Malczewskiego 2.

Najważniejszym obiektem na placu był od początku klasztor benedykty-
nek. Powstał dzięki fundacji Barbary z Dulskich Tarłowej (zmarła 12 marca 
1613 roku), która na ten cel zapisała w testamencie 40 tys. zł swojej córce 
Mariannie – benedyktynce w Toruniu. To biskup krakowski Marcin Szysz-
kowski wskazał Radom jako miej-
sce lokalizacji domu sióstr. Wte-
dy to Marianna, siostra Barbary 
Tarłowej – Zofia i Jan Karol – syn 
fundatorki kupili na przedmieściu 
działkę z niewielkim drewnianym 
dworkiem. Po jego adaptacji na po-
trzeby klasztoru siostry zamieszka-
ły w nim 1 lutego 1627. Obok zbu-
dowany został drewniany kościół 
pw. Trójcy Przenajświętszej. To 
stąd wzięła się kolejna nazwa placu 
przedbramnego – plac Trójcy Prze-
najświętszej albo plac św. Trójcy.

W 1656 roku Szwedzi spalili 
zabudowania klasztorne. Dopiero 
20 lat później, staraniem Jerzego Dominika Lubomirskiego, podstolego ko-
ronnego rozpoczęła się odbudowa założenia. Projekt murowanego kościoła 
sporządził słynny Tylman z Gameren, spolonizowany Holender, autor m.in. 
Kaplicy Królewskiej w Gdańsku, pałacu Krasińskich w Warszawie czy pałacu 
Branickich w Białymstoku. W 1733 roku odbudowany został klasztor.

Benedyktynki wyjechały z Radomia w 1810 roku, po kasacie zakonu. 26 lat 
później kościół przejęła parafia prawosławna, przekształcając go w cerkiew.

Plac został nazwany imieniem Kazimierza Wielkiego w lutym 1965 roku, 
dla uczczenia 600-lecia lokowania Radomia na prawie magdeburskim. Obec-
ną formę nadała mu przebudowa z 2008 roku.

NIKA

Na podstawie informacji zawartych w „Encyklopedii Radomia” Jerzego 
Sekulskiego, Radom 2012
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Na tropach kultury

W lipcu 1946 roku Prezydium 
Pow iatowej  Rady Narodowej 
w Grójcu powołało do życia Gro-
madzką Bibl iotekę Publ iczną 
w Belsku. Nadano jej imię Tade-
usza Kościuszki, a siedzibę miała 
w budynku Gromadzkiej Rady 
Narodowej w centrum Belska. Do 
roku 1957 placówkę prowadziła 
Krystyna Wielgus. Po niej biblio-
teką kierowała Anna Badowska 
(od 1957 do 1972), a potem Tere-
sa Kaczyńska (od 1972 do 1974), 
Barbara Kasztankiewicz (1974), 
Maria Krawczak (1974), Grażyna 
Stankiewicz (od 1975 do 1978), 
Agnieszka Lipińska (1978), Ewa 
Walczak (1978-79), Barbara Kaza-
ła (1979) i Maria Kowalska, później 
Kornaszewska (od 1979 do 2021). 
W październiku 2021 roku funkcję 
dyrektora GBP powierzono Izabeli 
Majchrowskiej.

Na początku działalności biblio-
teka w Belsku oddała do dyspozy-
cji czytelników 741 tomów. W roku 
1955 książek było już 2 tys. 938.

W 1972 roku placówka zajmo-
wała jedno pomieszczenie w Gro-
madzkim Domu Kultury. Sześć lat 
później przeniosła się do budynku 
OSP przy ul. Szkolnej 1; także tu-

taj zajmowała jeden, 26-metrowy, 
pokój. Dopiero w 1983 roku mogła 
się pochwalić dwukrotnie większą 
powierzchnią, nadal pod tym sa-
mym adresem.

W styczniu 2006 roku Gmin-
na Biblioteka Publiczna stała się 
samorządową instytucją kultury 
i uzyskała osobowość prawną. Nad-
zór merytoryczny nad jej działalno-
ścią sprawuje Biblioteka Publiczna 
m. st. Warszawy, Biblioteka Głów-
na Województwa Mazowieckiego 
oraz Miejsko-Gminna Biblioteka 
Publiczna im. W.S. Laskowskiego 
w Grójcu.

We wrześniu 2013 GBP przepro-
wadziła się do lokalu o powierzchni 
96 m w nowo wybudowanym Urzę-
dzie Gminy przy ul. Kozietulskie-
go 4. Ma tu dwa pomieszczenia. 
W pierwszym znajdują się stanowi-
ska komputerowe dla czytelników, 

w drugim – księgozbiór. To po-
zwala na swobodne organizowanie 
lekcji i spotkań bibliotecznych oraz 
konkursów czy na wizyty wycieczek 
szkolnych. Można też było zorgani-
zować czytelnię internetową ze sta-
nowiskami komputerowymi.

GBP ma jedną filię – w Lewi-
czynie. Została utworzona w 1960 

roku. Jej księgozbiór liczył wtedy 
414 woluminów. Od sierpniu 2005 
siedzibą filii jest lokal o powierzch-
ni 45 m w budynku szkoły podsta-
wowej. Czytelnicy mogą wybierać 
spośród ponad 13 tys. woluminów, 
ponadto filia prenumeruje pięć ty-
tułów czasopism oraz udostępnia 
bezpłatnie trzy komputery.

Zarówno biblioteka, jak i filia 
poza gromadzeniem, opracowa-
niem i wypożyczaniem zbiorów 
prowadzą działalność kulturalną 
na rzecz lokalnej społeczności. 
W 2022 roku istniała możliwość 
internetowego i telefonicznego 
składania zamówień.

GBP współpracuje z Gminnym 
Ośrodkiem Pomocy Społecznej 
oraz ze szkołami podstawowymi 
z terenu gminy, angażując dzieci 
i młodzież w różnego typu konkur-
sy i programy czytelnicze. W czasie 
roku szkolnego pracownicy biblio-
teki przeprowadzają lekcje biblio-
teczne, a podczas ferii zimowych 
i wakacji – warsztaty plastyczne 
i spotkania przy grach planszo-
wych; zapraszają także najmłod-
szych do słuchania bajek i opowia-
dań. W GBP gościł m.in. teatrzyk 
„Urwis” i „Krak-Art” z Krakowa 
oraz „A rena” z Białegostoku. 
W ramach spotkań autorsk ich 
Belsk Duży odwiedzili: Paweł Be-
ręsewicz, Krzysztof Piersa, Małgo-
rzata Adamczyk-Gutowska, Izabela 
Krasińska, Barbara Szelągowska, 
Monika Jędrychowska, Dorota 
Mularczyk, Pan Poeta, Katarzyna 
Zychla, Agnieszka Frączek, Ewa 
Sobieniewska i Kazimierz Kochań-
ski. Z mieszkańcami gminy spotkał 
się także bard Kuba Michalski, 
podróżnicy: Piotr Kowalczyk i An-
drzej Pasławski, regionaliści:    An-
drzej Zygmunt Rola-Stężycki i Re-
migiusz Matyjas.

GBP bierze udział w Nocy Bi-
bliotek i Narodowym Czytaniu. 
W ramach Narodowego Programu 
Rozwoju Czytelnictwa otrzymuje 
z Ministerstwa Kultury i Dziedzic-
twa Narodowego dotacje na zakup 
nowości wydawniczych. I w biblio-
tece, i w filii można skorzystać 
z cyfrowej wypożyczalni publikacji 
naukowych Academica.

K sięgozbiór obydw u placó-
wek to ponad 32 tys. woluminów. 
W 2022 roku biblioteka miała 617 
czytelników, którzy odwiedzili in-
stytucję ponad 9,8 tys. razy.
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Gminna Biblioteka Publiczna
Belsk Duży

W cyklu „Na tropach kultury” przybliżamy historię placówek kultury z regionu radomskiego, prezentujemy ich 
zbiory i opisujemy najważniejsze z organizowanych przez nie wydarzeń.
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Wielokrotnie pisaliśmy już o akcjach 
edukacyjnych i ekologicznych, które są 
realizowane na terenie Radomia, a któ-
rych inicjatorem jest radomska spółka 
ciepłownicza „RADPEC” S.A. Faktem jest, 
że od wielu lat Spółka „RADPEC” S.A. dba 
o świa do mość naj młod szych radomian 
w kwe stii eko lo gii, aby poszerzać i rozwi-
jać ich wiedzę na temat odpowiedzialności 
za otaczające nas środowisko. 

Trzeba także zaznaczyć, iż firma od wielu 
lat przeprowadza działania proekologicz-
ne oraz podejmuje te, które służą edukacji 
przyszłych pokoleń. Dlatego w ramach dzia-

łań edukacyjnych – mających na celu pod-
niesienie świadomości mieszkańców mia-
sta Radomia w zakresie ochrony powietrza 
oraz szkodliwości niskiej emisji dla zdrowia 
i środowiska – Spółka „RADPEC” S.A. po raz 
kolejny będzie realizowała projekt edukacyj-
no-ekologiczny pn. „Lekcje ciepła”. 

– „Pierwsza edycja kampanii eduka-
cyjno-ekologicznej „Lekcje ciepła”, któ-
rą nasza Spółka zrealizowała jako do-
stawca ciepła systemowego, spotkała się 
z ogromnym zainteresowaniem ze strony 
uczniów klas IV radomskich szkół podstawo-
wych. Projekt, który miał na celu edukację 
oraz ukształtowanie postaw proekologicz-
nych u dzieci, przyniósł oczekiwane efekty. 
Dlatego też postanowiliśmy kontynuować 
tę ideę i przystąpiliśmy do realizacji  II edy-

cji projektu.” –  powiedział Tomasz 
Nita – Prezes Zarządu „RADPEC” S.A.

10 października br. w PSP nr 17 im. 
Jana Kochanowskiego w Radomiu za-
inaugurowano II edycję kampanii pn. 
„Lekcje ciepła”. Końcem października 
rozpoczęły się skierowane do uczniów 
klas IV radomskich szkół podstawo-
wych  lekcje ciepła. Projekt  w zamie-
rzeniu ma na celu ukształtowanie po-
staw proekologicznych u dzieci oraz 
edukację młodych radomian w zakre-
sie racjonalnego korzystania z ciepła, 
jak również zrozumienie przez nich 

procesu produkcji ciepła 
i ciepłej wody. 

– „Treści proekologiczne 
są ujęte w podstawie pro-
gramowej wielu przedmio-
tów, a podstawowe zasady 
m.in. oszczędzania wody, 
czy też dbania o czystość 
środowiska poznają już 
najmłodsi uczniowie szko-
ły podstawowej. Cieszymy 
się, że dzięki kampanii RAD-
PEC-u nasi uczniowie, ale 
także i z innych szkół, będą 
świadomi tego, jak ważne 
jest w aktualnych czasach 
oszczędne gospodarowanie 
ciepłem.”– dodaje Marek 

Lipiec, Dyrektor PSP nr 17 im. Jana Ko-
chanowskiego w Radomiu.

Ciepło – co to jest , jak powsta-
je, jak je oszczędzać? Jak ciepłow-
nia w y t warza c iep ło systemowe 
i jak je przesyła do węzłów cieplnych 
w budynkach? Dlaczego zimą niebo 
jest szare? Co zrobić, aby ograniczyć 
występowanie zjawiska niskiej emi-
sji? Czy powietrze, którym oddycha-
my jest dla nas zdrowe? Skąd biorą się 
w nim zanieczyszczenia? Czym jest 
smog? Na te i wiele innych pytań 
uczniowie klas IV radomskich szkół 
otrzymują odpowiedzi w trakcie „Lek-
cji ciepła” – ekologiczno-edukacyjnego 
programu realizowanego przez pracow-
ników RADPEC S.A. 

„Od wielu lat dbamy o świa do-
m o ś ć n a sz yc h n aj  m ł o d  sz yc h ra-

domian w kwe stii eko lo gii. Chcemy 
poszerzać i rozwijać ich wiedzę na 
t e m a t o d p o w i e d z i a l n o ś c i  z a o t a -
c z a j ą c e n a s ś r o d o w i s k o .  D l a t e g o 
w  ciągu najbliższych kilku miesięcy 
w ponad 30 szkołach podstawowych 
będą prowadzone zajęcia dla 4-klasi-
stów. Zajęcia, które przybliżą im, jak pro-
dukuje się ciepło dostarczane do naszych 
domów i jak być eko – oszczędzając ciepło 
na co dzień.” – mówi Prezydent Radomia 
Radosław Witkowski. 

Pierwsza edycja kampanii edukacyjno-
-ekologicznej „Lekcje ciepła” , którą Spół-
ka „RADPEC” S.A. zrealizowała jako do-
stawca ciepła systemowego, spotkała się  
z ogromnym zainteresowaniem ze stro-
ny uczniów klas IV radomskich szkół pod-
stawowych. Projektem zostało objętych 
blisko 1  700 uczniów z 30 szkół pod-
stawowych na terenie Radomia. Dlate-
go też zapadła decyzja o kontynuacji tej 
idei. II edycja akcji edukacyjnej realizo-
wana będzie,  podobnie, jak poprzednia, 
w szkołach podstawowych na terenie Rado-
mia i będzie skierowana do uczniów klas IV. 

Projekt „Lekcje ciepła” to inicjatywa ogól-
nopolska, którą „RADPEC” S.A.  jako dostawca 
ciepła systemowego podjął wspólnie z Izbą 
Gospodarczą Ciepłownictwo Polskie przy 
wsparciu władz samorządowych.

Projekt ten został wyróżniony w kon-
kursie The EU Sustainable Energy Awards, 

gdzie znalazł się w finałowej dwunast-
ce europejskich inicjatyw, które promu-
ją zrównoważony roz wój r ynku ener-
g ii .  O trz ymał tak że srebrną nagrodę 
w konkursie Power of Content Marketing 
2019 w Warszawie. Projekt realizowany jest 
pod patronatem Ministerstwa Środowiska 
oraz Ministerstwa Energii.

II edycja programu „Lekcje ciepła” – podob-
nie jak pierwsza – została objęta Honorowym 
Patronatem Prezydenta Miasta Radomia.

LEKCJE CIEPŁA – II edycja projektu edukacyjno-
-ekologicznego realizowanego przez Spółkę „RADPEC” S.A.

Lipiec, Dyrektor PSP nr 17 im. Jana Ko-
chanowskiego w Radomiu.

je, jak je oszczędzać? Jak ciepłow-
nia w y t warza c iep ło systemowe 
i jak je przesyła do węzłów cieplnych 
w budynkach? Dlaczego zimą niebo 
jest szare? Co zrobić, aby ograniczyć 
występowanie zjawiska niskiej emi-
sji? Czy powietrze, którym oddycha-
my jest dla nas zdrowe? Skąd biorą się 
w nim zanieczyszczenia? Czym jest 
smog? Na te i wiele innych pytań 
uczniowie klas IV radomskich szkół 
otrzymują odpowiedzi w trakcie „Lek-
cji ciepła” – ekologiczno-edukacyjnego 
programu realizowanego przez pracow-
ników RADPEC S.A. 

m o ś ć n a sz yc h n aj  m ł o d  sz yc h ra-

domian w kwe stii eko lo gii. Chcemy 
poszerzać i rozwijać ich wiedzę na 
t e m a t o d p o w i e d z i a l n o ś c i  z a o t a -
c z a j ą c e n a s ś r o d o w i s k o .  D l a t e g o 
w  ciągu najbliższych kilku miesięcy 
w ponad 30 szkołach podstawowych 
będą prowadzone zajęcia dla 4-klasi-
stów. Zajęcia, które przybliżą im, jak pro-
dukuje się ciepło dostarczane do naszych 
domów i jak być eko – oszczędzając ciepło 
na co dzień.”
Radosław Witkowski. 
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R E K L A M A
Sudoku Celem gry jest uzupełnienie pozostałych pól planszy cyframi od 1 do 9 (po jednej cyfrze w każdym 

polu). Każda z wpisywanych cyfr może wystąpić tylko raz w każdym z wierszy, kolumn i obszarów.
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Z pożółkłych szpalt
Życzenia i przesyłki 

świąteczne
do Ameryki Północnej

W dniu 3 grudnia b. r. odpływa do 
Stanów Zjednoczonych A. P., mianowicie 
z Gdyni do New-Yorku i Halifaxu okręt 
„Pułaski” Linji Gdynia-Ameryka, jako 
ostatni według rozkładu jazdy przed świę-
tami Bożego Narodzenia. Wobec powyż-
szego, ktokolwiek pragnie przesłać swym 
krewnym lub znajomym życzenia, bądź też 
przesyłkę, winien to uskutecznić w którym 
kolwiek urzędzie pocztowym najpóźniej 
w dniu 30 listopada b. r. Na adresach trze-
ba umieścić napis „por S/S „Pułaski”.

Ziemia Radomska nr 174, 
25 listopada 1930

Samobójstwo
W ostatnich dniach Radom przeżywa 

jakąś epidemję samobójstw. Dn. 25 b. m. 
znowu niejaka Agnieszka Bereńska (l. 44, 
Świeża 14) pozbawiła się życia wieszając 
się na sznurze, który przeciągnęła i uwią-
zała na górnym zawiasie drzwi. Przyczyną 
tragedji nieszczęśliwej kobiety był rozstrój 
nerwowy skutkiem nieszczęśliwego poży-
cia małżeńskiego.

Policja prowadzi w tej sprawie docho-
dzenie.

Ziemia Radomska nr 176, 
27 listopada 1930

Kradzież w wytwórni broni
Zameldowano w policji, iż w Państwo-

wej Wytwórni Broni jakiś niewyśledzony 
sprawca ukradł kranów mosiężnych na 
sumę 350 zł.

Ziemia Radomska nr 176, 
27 listopada 1930

Porwał bułkę chleba
Był głodny – na straganie tak ładnie 

i wdzięcznie pani Zejla Zylberberg uło-
żyła bułeczki, bochenki chleba. Zapach 
ten przynęcił Staszyńskiego Stanisława 
ze wsi Klwatki Szlacheckiej. Twierdzi, 
że z głodu porwał bułkę wartości 60 gr. 
Pani Zejla narobiła krzyku na całą ulicę. 
Przybiegł posterunkowy... protokuł... ko-
misarjat... Puszczono go wolno. Mówi, że 
był głodny... Chleb odebrano. Podobno 
też znalazł się ktoś, który mu za bułkę p. 
Zejli zapłacił.

Ziemia Radomska nr 178, 
29 listopada 1930

Kto ją uczył?! Onegdaj do sklepu spo-
żywczego przy ul. Żabiej 99 weszła 12-letnia 
dziewczynka i w czasie kupowania zeszytu 
szkolnego skradła właścicielce sklepu Wła-
dysławie Sztąpce, portmonetkę z zawartością 
80 zł. w gotówce.

Policja Państwowa po przeprowadzeniu 
dochodzenia ujęła małoletnią złodziejkę, 
którą okazała się Janina Strusiówna (ul. 
Wrześniewskiego 21) od której skradzione 
pieniądze odebrano. 

Ziemia Radomska nr 272, 
28 listopada 1933

Uroczyste otwarcie „Świetlicy Inwa-
lidzkiej”. Celem zogniskowania życia kul-
turalno-oświatowego i towarzyskiego wśród 
członków Pow. Koła Związku Inwalidów 
Wojennych R.P. w Radomiu ich rodzin i sym-
patyków, otwarta zostanie w dniu 2 grudnia 
rb. w zremontowanym i odpowiednio prze-
robionym lokalu po b. kinie „Miraż” przy ul. 
Żeromskiego 15, Świetlica Inwalidzka.

Przy świetlicy uruchomione będą czytel-
nia pism perjodycznych, dzienników i wy-
dawnictw illustrowanych, a także różne gry 
towarzyskie w specjalnie na ten cel przezna-
czonych pokojach.

Świetlica otwartą będzie codziennie od 
godz. 19. Wejście bezpłatne.

Pożyteczna ta placówka zasługuje ze 
wszechmiar na poparcie ze strony szerokich 
mas społeczeństwa Radomskiego.

Ziemia Radomska nr 274, 
30 listopada 1933

Otwarcie nowej
restauracji kawiarni

Wczoraj został poświęcony i otwarty 
nowy lokal przy ulicy Żeromskiego i zbiegu 
ul. Moniuszki.

W lokalu tym, ładnie, gustownie urządzo-
nym, znajdzie publiczność radomska miłe 
miejsce rozrywki, dobrą kuchnię no i odpo-
wiednie kryzysowe ceny.

Ziemia Radomska nr 265, 
18 listopada 1934

Bez kwitnie poraz trzeci
SKARŻYSKO. PAT. 28.11. Koło wsi 

Wąchock w powiecie iłżeckim, u jednej 
z gospodyń zakwitł już poraz trzeci w roku 
bieżącym bez, który mimo przymrozków 
zachował do tej pory świeże pączki.

Ziemia Radomska nr 274, 
29 listopada 1934

Projekty specjalne
Życzenie – mikołajkowe sean-
se specjalne (2D/dubbing – od 6 
lat) – 2 i 3.12, godz. 10.00 i 12.00; 
6.12, godz. 17.30
Trolle – mikołajkowe seanse spe-
cjalne (2D/dubbing – b.o.) – 2 i 3.12, 
godz. 11.00 i 13.15; 6.12, godz. 17.00
Kicia Kocia pod choinkę – mi-
kołajkowe seanse specjalne (2D/
dubbing – b.o.) – 2 i 3.12, godz. 10.30, 
12.30 i 14.15; 6.12, godz. 16.30
Wonka – mikołajkowe seanse 
specjalne (2D/dubbing – od 10 
lat) – 06.12 godz. 18.00
Helios na scenie: POCAŁU-
NEK KLIMTA. O OBRAZACH 
MISTRZA SECESJI WIE-
DEŃSKIEJ (2D/napisy – od 10 
lat) – 1.12, godz. 18.00
Helios na scenie: RENAISSANCE: 
A FILM BY BEYONCÉ / NAPISY 
ANGIELSKIE – 1.12, godz. 20.00; 
3.12, godz. 19.00; 7.12, godz. 21.00
Helios na scenie: RENAISSANCE: 
A FILM BY BEYONCÉ W DOL-
BY ATMOS / NAPISY ANGIEL-
SKIE – 2.12, godz. 19.00
Kino Konesera: The Palace (2D/
PL – od 15 lat) – 4.12, godz. 18.00
Kultura Dostępna: Teściowie 2
(2D/PL- od 15 lat) – 7.12, godz. 18.00

Przedpremiera
Wonka (2D/dubbing – od 10 lat)

Premiery
Trolle 3 (2D/dubbing – b.o.)

Pozostałe tytuły
Życzenie (2D/dubbing, 2D/ATMOS/
dubbing – od 6 lat)
Napoleon (2D/napisy – od 15 lat)
Noc Dziękczynienia (2D/napisy
– od 15 lat)
Igrzyska śmierci: Ballada Ptaków 
i Węży (2D/napisy, 2D/ATMOS/napi-
sy – od 13 lat)
Uwierz w Mikołaja (2D/PL- od 
13 lat)
Psi Patrol. Wielki film (2D/dub-
bing – b.o.)
Chłopi (2D/PL – od 13 lat)

1 XII (piątek)
Seanse dopołudniowe tylko na zamówienia
14.15 – JAK ZOSTAĆ ŚWIĘTYM MIKOŁAJEM 3, Luksemburg, familijny, dub-
bing od 9 lat (premiera) 
16.00 – UŚMIECH LOSU, Polska, Grecja, Irlandia, od 15 lat (premiera) 
18.00 – 16. ZIMOWY PRZEGLĄD FILMOWY KOKSOWNIK – BELLINGCAT: 
PRAWDA W CZASACH POSTPRAWDY, dokumentalny, Holandia, od 15 lat 
(pokaz przedpremierowy, inauguracja przeglądu)
20.00 – NAPOLEON, USA, Wielka Brytania od 15 lat

2 XII (sobota)
14.15 – JAK ZOSTAĆ ŚWIĘTYM MIKOŁAJEM 3, Luksemburg, familijny, dub-
bing od 9 lat (premiera) 
16.00 – UŚMIECH LOSU, Polska, Grecja, Irlandia, od 15 lat (premiera) 
18.00 – 16. ZIMOWY PRZEGLĄD FILMOWY KOKSOWNIK – NIEDŹWIEDZIE NIE 
ISTNIEJĄ, Iran, od 15 lat (pokaz przedpremierowy)
20.00 – NAPOLEON, USA, Wielka Brytania od 15 lat

3 XII (niedziela)
14.15 – JAK ZOSTAĆ ŚWIĘTYM MIKOŁAJEM 3, Luksemburg, familijny, dub-
bing od 9 lat (premiera)
16.00 – SZTUKA NA EKRANIE – JEFF KOONS. PORTRET INTYMNY, dokumen-
talny, USA, od 12 lat (premiera) 
17.45 – UŚMIECH LOSU, Polska, Grecja, Irlandia, od 15 lat (premiera)
19.45 – NAPOLEON, USA, Wielka Brytania od 15 lat

4 XII (poniedziałek)
19.00 – 16. ZIMOWY PRZEGLĄD FILMOWY KOKSOWNIK – 24 GODZINY, 
Hiszpania, od 15 lat 

5 XII (wtorek)
Seanse dopołudniowe tylko na zamówienia
13.15 – JAK ZOSTAĆ ŚWIĘTYM MIKOŁAJEM 3, Luksemburg, familijny, dub-
bing od 9 lat (premiera) 
15.00 – UŚMIECH LOSU, Polska, Grecja, Irlandia, od 15 lat (premiera) 
17.00 – NAPOLEON, USA, Wielka Brytania od 15 lat
20.00 – 16. ZIMOWY PRZEGLĄD FILMOWY KOKSOWNIK – CHŁOPIEC Z NIE-
BIOS, Szwecja, Finlandia, Francja, Dania, od 15 lat 

6 XII (środa)
Seanse dopołudniowe tylko na zamówienia
13.15 – JAK ZOSTAĆ ŚWIĘTYM MIKOŁAJEM 3, Luksemburg, familijny, dub-
bing od 9 lat (premiera) 
14.45 – KOLIBER, Luksemburg, familijny, dubbing od 9 lat (premiera) 
17.00 – NAPOLEON, USA, Wielka Brytania od 15 lat
20.00 – UŚMIECH LOSU, Polska, Grecja, Irlandia, od 15 lat (premiera) 

7 XII (czwartek)
Seanse dopołudniowe tylko na zamówienia
14.15 – JAK ZOSTAĆ ŚWIĘTYM MIKOŁAJEM 3, Luksemburg, familijny, dub-
bing od 9 lat (ostatni dzień) 
16.00 – UŚMIECH LOSU, Polska, Grecja, Irlandia, od 15 lat (premiera) 
18.00 – 16. ZIMOWY PRZEGLĄD FILMOWY KOKSOWNIK – STYCZEŃ, Litwa, 
Łotwa, Polska, od 15 lat (premiera)
19.45 – NAPOLEON, USA, Wielka Brytania od 15 lat

Informacje pod nr tel. (48) 383 60 77, (48) 386 16 60, a także na stronie internetowej
www.mcswelektrownia.pl 

KASA KINA

Kontakt
 tel. +48 383 60 77, +48 386 16 60 
kasa@mcswelektrownia.pl

Godziny otwarcia
poniedziałek – od pół godziny przed pierwszym seansem do rozpoczęcia ostatniego seansu 
wtorek – czwartek od godz. 10.00 do rozpoczęcia ostatniego seansu
sobota i niedziela – od godz. 12.00 do rozpoczęcia ostatniego seansu
w wakacje kasa czynna na pół godziny przed pierwszym seansem do rozpoczęcia 
ostatniego seansu.

KALENDARZ PROJEKCJI  
1 XII – 7 XII 2023
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Podczas gali wystąpiło dwóch 
zawodników z Radomia. Jako pierw-
szy do ringu wyszedł Paweł Brach, 
który parę dni temu występował 
na młodzieżowych mistrzostwach 
Europy. Tam w 1/8 finału „Bomber-
man” przegrał z Włochem Michelem 
Baldassim. – Czuję się okradziony, 
gdyż byłem lepszy od ubiegłoroczne-
go młodzieżowego mistrza Euro-
py – mówił po walce Brach.

Pięściarz z Radomia powetował 
sobie w Pionkach występ na MME. 
Jego rywalem na gali organizowa-
nej przez Tymex Boxing Promotion 
był Czech Petr Randysek. Brach 
był zdecydowanie lepszy i wygrał 
efektownie, przed czasem, już 
w pierwszej rundzie.

Drugim radomianinem był Mi-
chał Żeromiński. Zarówno on, jak 
i Brach, otrzymali duże wsparcie 
od kibiców zgromadzonych w pion-
kowskiej hali. Rywalem „Żeromy” 
był Mateusz Kałecki. Pierwsza 
runda toczyła się w bardzo szybkim 
tempie. Potem radomianin, który 
wrócił na zawodowy ring po czte-
rech latach przerwy, nieco poku-
tował kondycyjnie za ten mocny 
start, ale technicznie był zawod-
nikiem zdecydowanie lepszym od 
rywala. To on prowadził walkę 
przez wszystkie sześć rund i wygrał 
zdecydowanie na punkty jednogło-
śnym werdyktem sędziów.

MN

Dwie wygrane
radomian
Dwaj radomianie wygrali swoje poje-
dynki na gali Wrzeciono Czasu Boxing 
Night w Pionkach.

  MICHAŁ NOWAK

Po przerwie reprezentacyjnej Ra-
domiak zmierzył się przy Struga 63 
z liderem tabeli PKO Ekstraklasy, 
Śląskiem Wrocław. Tuż przed tym 
starciem radomski klub potwierdził 
rozstanie z rumuńskim szkoleniow-
cem, Constantinem Galcą. W po-
jedynku z ekipą z Dolnego Śląska 
„Zielonych” poprowadził Maciej 
Lesisz, czyli trener rezerw radom-
skiego klubu.

W pierwszej połowie spotkania 
sporo było na boisku walki. Piłkarze 
dużo biegali, ale nic w tym dziwne-
go, bo w Radomiu w poniedziałko-
wy wieczór temperatura spadła po-
niżej zera. Radomiak mógł, a nawet 
powinien prowadzić w 21. minucie. 
W polu karnym po indywidualnej 
akcji faulowany był Leandro Rossi, 
ale chwilę później bardzo kiepsko 
z jedenastu metrów uderzył Pedro 
Henrique i jego strzał obronił Rafał 
Leszczyński. W końcówce po zie-
mi próbował też Leonardo Rocha, 
ale piłka po rykoszecie wyszła poza 
linię końcową. Śląsk miał też swo-
je sytuacje – najgroźniejszą w 38. 
minucie, kiedy z dystansu strzelał 
Patryk Janasik i piłka o centymetry 
minęła bramkę Alberta Posiadały. 
Do przerwy było 0:0.

Śląsk z dużym animuszem rozpo-
czął drugą część spotkania. Sędzia 
Piotr Lasyk kilkukrotnie odgwiz-
dy wał rzuty wolne dla gości. Po 
jednym z nich Erik Exposito trafił 
mur i piłka wyszła poza plac gry. 
Po dośrodkowaniu z rzutu rożne-
go w 55. minucie radomianie wybili 
futbolówkę pod nogi Exposito, a ten 

strzałem z dystansu pokonał Posia-
dałę. Goście mogli, a nawet powinni 
prowadzić wyżej, bo w 62. minucie 
z najbliższej odległości nie trafił 
w piłkę Petr Schwarz. Kolejne minu-
ty to bardzo brzydka gra. Dużo było 
przepychanek i fauli, ale mało gry.

„Zieloni” dążyli do remisu, ale sy-
tuacji nie mieli zbyt wiele. Po jednej 

z nich w poprzeczkę po strzale głową 
w 86. minucie trafił Henrique. Potem 
próbował jeszcze raz napastnik rado-
mian, a także z dystansu Rafał Wolski. 
Efekt był jednak ten sam. Ostatecz-
nie Radomiak przegrał 0:1 z liderem 
z Wrocławia. – Wygraliśmy na bardzo 
trudnym terenie, z czego się cieszymy. 
To był trudny mecz, ale uważam, że 
zasłużone nasze zwycięstwo – mówił 
po zakończeniu spotkania Jacek Ma-
giera, trener lidera ekstraklasy.

– Kluczowa dla losów meczu była 
21. minuta i niewykorzystany rzut 
karny. Gdyby udało się zamienić go 
na bramkę, to pewnie ten mecz wyglą-
dałby inaczej. W drugiej połowie Śląsk 
przycisnął, a my mogliśmy się zacho-
wać lepiej przy straconej bramce. My 
też mieliśmy swoje szanse na zdobycie 
gola, ale to się nie udało – mówił po 
meczu Maciej Lesisz.

Przewaga radomian nad strefą spad-
kową wynosi już tylko trzy punkty. 
W następnej serii gier – w sobotę, 2 
grudnia piłkarze Radomiaka zagrają 
w Łodzi z Widzewem. Rywale w tabeli 
są przed „Zielonymi” i zajmują ósmą 
lokatę. Początek spotkania o godz. 
17.30. W pojedynku tym zespół z Ra-
domia poprowadzi już nowy trener, 
Maciej Kędziorek, który dotychczas 
był asystentem Johna van den Broma 
w Lechu Poznań.

Porażka z liderem
Radomiak Radom przegrał w poniedziałek przed własną publicznością 0:1 z liderem PKO Ekstraklasy, Śląskiem Wrocław. 
Jedynego gola w tym spotkaniu zdobył Erik Exposito. Przewaga radomian nad strefą spadkową wynosi już tylko trzy 
punkty. W sobotę „Zieloni” zagrają w Łodzi z Widzewem.
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Dyspozycja siatkarek Moya Ra-
domki Radom w sezonie 2023/24 
Tauron Ligi dość mocno faluje. Ra-
domianki dobre mecze przeplata-
ją kiepskimi występami. Tak było 
w dwóch poprzednich kolejkach, kie-
dy po dobrym występie i zwycięstwie 
we Wrocławiu podopieczne Stefano 
Micoliego przegrały u siebie z Uni 
Opole. W ósmej kolejce Radomka 
pojechała do Łodzi na mecz z Gro-
tem Budowlanymi.

Mecz w łódzkiej Sport Arenie nie 
zaczął się dla radomianek dobrze. 
Właściwie od samego początku ini-
cjatywa była po stronie gospodyń. Po 
ataku Małgorzaty Lisiak było 7:3. Po-
tem niewiele się zmieniło. Łodzianki 
kontrolowały boiskowe wydarzenia 
i premierową odsłonę wygrały do 
18. Zdecydowanie lepiej Radomka 
prezentowała się na początku dru-
giej partii (1:4, 4:7). W środkowej 
fazie seta gra się wyrównała, ale 
potem przyjezdne odjechały z wy-
nikiem (16:20) i wydawało się, że są 

na najlepszej drodze do 
doprowadzenia w tym 
spotkaniu do remisu. 
Nic bardziej mylnego. 
Od stanu 18:22 Radom-
ka straciła pięć punktów 
z rzędu. W końcówce 
więcej zimnej krwi za-
chowały łodzianki, któ-
re zwyciężyły do 23 po 
ataku Andrei Mitrović.

W trzeciej partii dość 
długo wynik oscylował 
w granicach remisu. Ze-
spół z Radomia dobre 
akcje przeplatał gorszy-

mi. Tych drugich było jednak więcej. 
W ważnych momentach siatkarki 
z Radomia oddawały punkty właści-
wie za darmo. Od stanu 18:18 przy-
jezdne utknęły w jednym ustawieniu, 
popełniając m.in. błędy w ataku. 
Sześć akcji z rzędu padło łupem Bu-
dowlanych (24:18), które ostatecznie 
zwyciężyły do 21 i w całym meczu 3:0.

– Jestem mega zawiedziona. Spo-
dziewałyśmy się innego w yniku. 
Przyjechałyśmy tutaj wygrać, a nie-
stety skończyło się, jak się skończy-
ło... – powiedziała po tym spotkaniu 
Kornelia Moskwa.

Dla Moya Radomki Radom była 
to już piąta porażka w sezonie w roz-
grywkach Tauron Ligi. W następnej 
serii gier podopieczne Stefano Mi-
coliego czeka trudne zadanie. Ra-
domianki pojadą do Bielska-Białej, 
gdzie zmierzą się z tamtejszą ekipą 
BKS-u Bostik ZGO. Początek spo-
tkania o godz. 17.30.

MN

Radomka zawiodła
Siatkarki Moya Radomki Radom rozczarowały w Łodzi i przegrały z Bu-
dowlanymi 0:3. W poniedziałek zagrają w Bielsku-Białej.
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Broń Radom była zdecydowanym 
faworytem starcia z rezerwami 
Jagiellonii Białystok. Radomianie 
w poprzednich pięciu spotkaniach 
zdobyli aż 13 punktów i zajmowali 
w tabeli ósmą pozycję. Z kolei dru-
żyna z województwa podlaskiego 
do tej pory spisywała się przecięt-
nie, co może sugerować 13. lokata 
w stawce. Znalazło to potwierdze-
nie na boisku. Radomianie wzięli 
sprawy w swoje ręce już w 25. 
minucie. Bramkę zdobył Jakub 
Kowalski. Taki rezultat utrzymał 
się do końca meczu. Co prawda 
w drugiej połowie ekipa przyjezd-
nych miała swoją szansę, lecz jeden 
z zawodników rezerw Jagiellonii 
trafił w słupek.

Dla Broni była to czwarta 
wygrana z rzędu w rozgrywkach 
trzeciej ligi. Podopieczni Mateusza 
Dudka systematycznie zbliżają się 
do czołówki tabeli, mając na koncie 
29 „oczek”.

Pilica Białobrzegi miała rozegrać 
swój mecz w sobotę (25 listopada) 
z Victorią Sulejówek, lecz prze-
szkodą okazała się zimowa aura. 
Rano boisko było jeszcze pokryte 
warstwą śniegu, ale potem udało 
się je odśnieżyć i gospodarze chcie-
li rozegrać to spotkanie. Sędziowie 
jednak podjęli decyzje o odwołaniu 
meczu. Białobrzeżanie przezimują 
na przedostatnim miejscu w tabeli 
grupy pierwszej trzeciej ligi.

CB

Czas
na przerwę
Trzecioligowcy z regionu radomskie-
go zakończyli zmagania w rundzie 
jesiennej.

Drużyna MKS Mana.lake Sokół 
Marbo Międzychód to outsider ta-
beli Bank Pekao 1. Ligi, która do-
tychczas w tym sezonie wygrała tyl-
ko raz. Zdecydowanym faworytem 
sobotniego (25 listopada) starcia 
12. kolejki była ekipa HydroTrucku 
Radom, która pod „złotym sufitem” 
wywiązała się 
z roli fawory-
ta. Zwycięstwo 
j e d n a k  n i e 
przyszło łatwo.

P i e r w s z a 
p o łowa  t ego 
s t a r c i a  b y ł a 
zacięta. W pre-
mierowej kwar-
cie radomianie 
zwyciężyli róż-
nicą czterech 
„oczek” (29:25), 
ale w drugiej to rywale byli lepsi 
o tyle samo punktów. Do przerwy 
był więc remis 50:50. Druga połowa 
to już przewaga zespołu z Radomia, 
który zwyciężył ostatecznie 88:73. 
Najskuteczniejszym zawodnikiem 
HydroTrucku był Darren Williams, 
zdobywca 22 „oczek”.

Zwycięstwo radomian jest tym 
cenniejsze, że praktycznie cały ze-
spół w tygodniu poprzedzającym 
mecz zmagał się z grypą żołądko-
wą. – Nie powinniśmy tego meczu 
w ogóle grać. Mieliśmy duże proble-
my zdrowotne, bo po poprzednim 
meczu przywieźliśmy z Wrocławia 

gr ypę żołądkową i praktycznie 
cały tydzień leżeliśmy w łóżkach. 
Właściwie w ogóle nie trenowali-
śmy. Jedyny trening mieliśmy dzień 
przed meczem. Tym bardziej jestem 
wdzięczny zawodnikom za to, jak 
się zaprezentowali. Ważne było, 
żeby dobrze zarządzać siłami w tym 

s p o t k a n i u . 
I to nam się 
u d a ł o  z r o -
bić. Po takich 
p r o b lem a c h 
zdrowotnych 
to zwycięstwo 
dobrze sma-
kuje – mówił 
po meczu Ro-
b er t  W it k a , 
szkoleniowiec 
HydroTrucku.

W następ -
nej serii gier radomianie zagrają na 
wyjeździe z Decką Pelplin. Rywale 
są blisko w tabeli. Mają na koncie 
siedem zwycięstw i pięć porażek, 
co daje 19 punktów. Dokładnie 
taki sam bilans ma HydroTruck. 
Ciężko więc w tym pojedynku jed-
noznacznie wskazać faworyta. Ze 
względu na nieznacznie lepszy bi-
lans małych punktów wyżej plasuje 
się Decka; jest siódma. Radomia-
nie zajmują dziewiątą lokatę. Po-
czątek tego spotkania o godz. 18
w sobotę, 2 grudnia.

MN

Wygrali z rywalem
i z chorobą

Koszykarze HydroTrucku Radom wywiązali się z roli faworyta, pokonując 
przed własną publicznością ostatni zespół Bank Pekao 1. Ligi.
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